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Sammanträde torsdag 30 mars 2017, kl. 18.00–19.40 

Plats: Medborgarkontoret, Förvaltningshuset, Älvsjö  

 
 
Ordförande             Majvi Andersson (S) 

Vice ordförande      Johan Nilsson (M) 
 

 

Ledamöter               Bo Sehlin (S) 

                                  Güler Alici (S) 

                                  Andreas Lind (S) 

                                  Viktor Morawski (MP) 

                                  Lovisa Karlsson Kjellin (MP) 

                                  Emelie Roxby Schüsseleder (V) 

                                  Torbjörn Erbe (M) 

                                  Helena Stenbeck Nilsson (M) 

                                  Anna Engelbert (L) 

                                  Evy Kjellberg (C) 

                                                                 

 

Ersättare                  Malin Hammarström (S) 

                                   Gun Högbacke (S) 

                                   Stefan Johansson (S) 

                                   Anne-Marie Grave (MP) 

                                   Jonas Santesson (V) 

                                  Malin Ericson (FI) 

                                   Matilda Berg Pulls (M) 

                                   Birgitta Stjärneback (M) 

                                   Olle Andretzky (M) 

                                   Sverker Sundmark (M) 

                                   Inger Swahn (L) 

 
I tjänsten 

närvarande                Anne-Marie Tingeborn, stadsdelsdirektör 

                                    Erica Wangenheim, nämndsekreterare 

                                    Elisabet Tullgren, administrativ chef 

                                    Eva Frykler, verksamhetsområdeschef 

                                    Göran Sjödin, verksamhetsområdeschef 

                                    Elisabeth Carlö, kommunikatör 

                                    Kristina Ström, medicinskt ansvarig sjuksköterska 

                                    Erik Ceder, registrator 

                                    Lennart Westerlund, vaktmästare 

     
Personalföreträdare Emma Stålkrantz, Kommunal                             
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Dag för justering 

3 april 2017 

                    Utses att justera      

                    Majvi Andersson (S) och Johan Nilsson (M) 

 

 

………………………………. 

Majvi Andersson (S) 

Ordförande 

 

 

………………………………….. 

Johan Nilsson (M) 

Vice ordförande 

 

 

……………………………….. 

Erica Wangenheim 

Sekreterare 

 

 

 

§§ 1–36 

Varav omedelbar justering §§ 12, 17,18, 34–38  

Antal blad 77 (inklusive sekretess) 
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Sammanträde torsdag 30 mars 2017, kl. 18.00–19.40 

 Plats: Medborgarkontoret, Förvaltningshuset, Älvsjö  

 
 

 
 

Närvarande 

Se tjänstgörings-/ närvarolista  
 

 

Utses att justera      

Ordförande Majvi Andersson (S)  

Vice ordförande Johan Nilsson (M) 
 

 

Omedelbar justering 

§§ 12, 17,18, 34–38  

 

 

 

 

 

………………………………. 

Majvi Andersson (S) 

Ordförande 

 

 

 

 

 

………………………………….. 

Johan Nilsson (M) 

Vice ordförande 

 

 

……………………………….. 

Erica Wangenheim 

Sekreterare 
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 Öppen frågestund och information 

Ordförande Majvi Andersson (S) öppnade mötet. 

 

Sammanträdet ajournerades för frågestund för allmänheten. 

Medborgarna är välkomna att ställa frågor och diskutera med 

politikerna i stadsdelsnämnden.  

 

Sammanträdet fortsatte direkt efter frågestunden med information. 

 

Information 

1. Älvsjös nya stadsdelsdirektör Anne-Marie Tingeborn 

presenterade sig för stadsdelsnämnden. 

2. Eva Frykler, verksamhetsområdeschef, informerade om 

brukarundersökningar för socialpsykiatrin.  

 

 

 

 

  



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

30 MARS 2017 

BLAD 7 

   

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 
§ 1 

Val av justerare och dag för justering 

Vice ordförande Johan Nilsson (M) utsågs att tillsammans med 

ordförande Majvi Andersson (S) justera protokollet.  

 

Tid för justering: måndag 3 april 2017 
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§ 2 

Upprop 

Upprop förrättades och tjänstgöringslistan fastställdes. Närvaron 

redovisas i protokollet. 

 

Personalföreträdare 

Kommunal har som personalföreträdare i nämnden  

(7 kap. 8 § KL) beslutat att utse Emma Stålkrantz. 
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§ 3 

Fastställande av föredragningslista 

 Föredragningslistan fastställdes med nedanstående ändringar. 

 

Strukna ärenden 

 Ärende 9 – Delegation enligt lagen om vård av missbrukare i 

vissa fall (LVM) och förordnande enligt lagen med särskilda 

bestämmelser om vård av unga (LVU) 

 Ärende 35 – Anmälan av ordförandebeslut enligt LVM 

 

Tillkomna ärenden 

 Ärende 34X – Överklagan av umgänges 

 Ärende 37 – Överflyttning av vårdnad till särskilt förordnad 

vårdnadshavare enligt 6 kap. 8 § FB 

 Ärende 38 – Anmälan av ordförandebeslut enligt LVU och 

KL 
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§ 4 

Anmälan av föregående protokoll 

 Det anmäldes att protokoll daterat 2017-02-02 justerats 6 

januari 2017. 
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§ 5 

Fyllnadsval till stadsdelsnämndens funktionshinderråd 
Dnr 1.1.18-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden utser Ulla Smedberg, Autism- och 

Aspergerföreningen Stockholms län, till ny ledamot i 

stadsdelsnämndens funktionshinderråd fram till och med 

2018-12-31. 

 
Ärendet 

Stadsdelsnämnden utsåg ledamöter till rådet för funktionshinderfrågor den 2 

januari 2015, § 6. Ledamoten Sylvia Samuelsson, RSMH, Riksförbundet för Social 

och Mental Hälsa, har avsagt sig sitt uppdrag i rådet, varför en ny ledamot behöver 

utses. 

 

Efter nominering från HSO Stockholms stad föreslår förvaltningen att 

stadsdelsnämnden utser Ulla Smedberg, Autism- och Aspergerföreningen 

Stockholms län, till ny ledamot i rådet.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-02. 

 
Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag. 
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§ 6 

Utanordnare för Älvsjö stadsdelsnämnd 
Dnr 1.1.43-2017 

Beslut 

 Stadsdelsdirektör Anne-Marie Tingeborn utses som utanordnare för Älvsjö 

stadsdelsnämnd från 1 april 2017. 

 
Ärendet 

Enligt stadens regler för ekonomisk förvaltning 3 kap 5 § ska varje nämnd utse 

utanordnare med befogenhet att på nämndens vägnar beordra utbetalning av 

pengar (utanordning). Som regel ska nämnden utse förvaltningschefen till 

utanordnare. Den av nämnden utsedda utanordnaren ska sedan utse lämpligt antal 

ställföreträdare med samma befogenheter som utanordnaren. 

 

Per Kjellander har avslutat sin tjänst i Älvsjö och efterträds av Anne-Marie 

Tingeborn 1 mars 2017.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-30. 

 
Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag. 
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§ 7 

Rapport om hälso- och sjukvårdsindikatorer på Solberga 
och Kristallgårdens vård- och omsorgsboenden samt Älvsjö 
servicehus 2016 
Dnr 1.1.43-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden godkänner rapporten om hälso- och 

sjukvårdsindikatorer på Solberga och Kristallgårdens vård- 

och omsorgsboenden samt Älvsjö servicehus 2016 och lägger 

den till handlingarna. 

 
 Ärendet 

I syfte att säkerställa hälso- och sjukvården inom äldreomsorgens särskilda 

boenden följer medicinskt ansvarig sjuksköterska (MAS) årligen upp utvalda 

hälso- och sjukvårdsindikatorer inom vissa områden.  De verksamheter som ingår i 

uppföljningen är Solberga och Kristallgårdens vård- och omsorgsboenden samt 

Älvsjö servicehus. Resultatet av uppföljningen visar att verksamheterna överlag 

har goda förutsättningar att erbjuda och bedriva en god och säker hälso- och 

sjukvård utifrån de områden som följts upp.   

 

Uppföljningen visar att det även finns vissa brister och förbättringsområden som 

rör hela eller delar av de områden som följts upp. Resultatet varierar mellan 

verksamheterna men gäller framför allt bedömning av inkontinens, munhälsa och 

ADL-status med fastställda bedömningsinstrument.  

 

För att säkerställa att bedömningar görs för majoriteten av patienterna inom de 

områden som följs upp bör verksamheterna i första hand utveckla och förbättra sin 

egenkontroll. Nästa uppföljning och redovisning av indikatorerna görs 2018. 

 

 Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-03. 

 
Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag. 
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§ 8 
Underlag för budget 2018 med inriktning 2019 och 2020 för Älvsjö 
stadsdelsnämnd 
Dnr 1.2.1.76-2017 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden godkänner underlag för budget 2018 med inriktning 2019 

och 2020 inriktning 2019 och 2020 och vill däröver anföra följande. 

 

För att möta ungas behov och livsmönster krävs att formen för mötesplatser 

ständigt utvecklas och anpassas till dagens ungas behov och levnadsmönster. 

Alla barn och unga ska ha rätt till en meningsfull fritid och tillgång till trygga 

och jämställda mötesplatser. Att skapa meningsfull fritid med fokus på ökad 

delaktighet och dialog med barn och unga ser vi som en viktig del i det 

förebyggandet uppdraget. Extra viktigt är att nå de grupper som idag inte nås av 

annan fritidsverksamhet.   

 

Antalet Älvsjöbor i åldersgruppen 6–18 år fortsätter att öka. Fram till 2020 

beräknas gruppen öka med ca 11 procent, de flesta i åldersgruppen 13–18 år. 

Det är angeläget att stadsdelens arbete för att möta den ökningen intensifieras 

och det arbetet måste påbörjas nu. I verksamhetsplanen för 2017 står det att 

fritiden har startat ett utvecklingsarbete med ändrad inriktning och ny 

specificerad målgrupp 10–18 år och att verksamheten i dialog med ungdomar 

ska anpassas till ungas behov, önskemål och levnadsmönster. Det är en positiv 

utveckling som till delar ytterligare kan förstärkas.  

 

2. Förvaltningen ges i uppdrag att  

 Se över vilka möjligheter som finns att inom snar framtid utveckla och om 

möjligt även utöka verksamheten på Ungdomens Hus för åldrarna 13–18 år 

 Se över vilka möjligheter som finns att inom snar framtid utveckla och om 

möjligt även utöka verksamheten i Kristallparken för barn till och med 12 

års ålder 

 Se över vilka möjligheter som finns att starta upp verksamheter som riktar 

sig till ungdomar inom andra delar av Älvsjös område  

3. Underlag för budget 2018 med inriktning 2019 och 2020 överlämnas till 

kommunstyrelsen. 

 

4. Till förvaltningen bifogas synpunkt från pensionärsrådet i ärendet. 

 
 Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande. 
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Förslag till beslut från (S), (MP), (V) med ersättaryttrande från (FI) 

Majvi Andersson med flera (S), Viktor Morawski med flera (MP) och Emelie 

Roxby Schüsseleder (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut med 

tilläggsyrkande att nämnden därutöver anför enligt nedan. Malin Ericson (FI) 

anmälde att hon hade bifallit förslaget om hon hade varit tjänstgörande.  

För att möta ungas behov och livsmönster krävs att formen för mötesplatser 

ständigt utvecklas och anpassas till dagens ungas behov och levnadsmönster. Alla 

barn och unga ska ha rätt till en meningsfull fritid och tillgång till trygga och 

jämställda mötesplatser. Att skapa meningsfull fritid med fokus på ökad 

delaktighet och dialog med barn och unga ser vi som en viktig del i det 

förebyggandet uppdraget. Extra viktigt är att nå de grupper som idag inte nås av 

annan fritidsverksamhet.   

 

Antalet Älvsjöbor i åldersgruppen 6–18 år fortsätter att öka. Fram till 2020 

beräknas gruppen öka med ca 11 procent, de flesta i åldersgruppen 13–18 år. Det 

är angeläget att stadsdelens arbete för att möta den ökningen intensifieras och det 

arbetet måste påbörjas nu. I verksamhetsplanen för 2017 står det att fritiden har 

startat ett utvecklingsarbete med ändrad inriktning och ny specificerad målgrupp 

10–18 år och att verksamheten i dialog med ungdomar ska anpassas till ungas 

behov, önskemål och levnadsmönster. Det är en positiv utveckling som till delar 

ytterligare kan förstärkas.  

 

Majvi Andersson med flera (S), Viktor Morawski med flera (MP) och Emelie 

Roxby Schüsseleder (V) yrkade även på att förvaltningen ges i uppdrag att:  

 Se över vilka möjligheter som finns att inom snar framtid utveckla och om 

möjligt även utöka verksamheten på Ungdomens Hus för åldrarna 13–18 år  

 Se över vilka möjligheter som finns att inom snar framtid utveckla och om 

möjligt även utöka verksamheten i Kristallparken för barn till och med 12 

års ålder  

 Se över vilka möjligheter som finns att starta upp verksamheter som riktar 

sig till ungdomar inom andra delar av Älvsjös område  

Förslag till beslut från (M) 

Johan Nilsson med flera (M) yrkade bifall till eget förslag till beslut enligt nedan. 

 

Stadsdelsnämnden beslutar följande. 

 

 Stadsdelsförvaltningens förslag till beslut avslås. 

 Stadsdelsförvaltningen ges i uppdrag att återkomma till nämnden med en 

flerårsbudget i överensstämmelse med vad som anförs i detta beslut samt i 

enlighet med Moderaternas budgetreservation i kommunfullmäktige. 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

30 MARS 2017 

BLAD 16 

   

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 Därutöver anförs följande. 

 

Vi behöver bygga ett starkare Älvsjö. För att lyckas i det arbetet behöver vi 

fokusera på kärnverksamheterna och våga prioritera sådant som är viktigt för våra 

medborgare.  

I Älvsjö behöver förskola, trygghet och omsorg prioriteras. Det framgår tydligt av 

förvaltningens underlag att det finns utmaningar och orosmoln för framtiden. 

Däremot finns inte tillräckligt med förslag på satsningar att möta dessa.  

 

Moderaterna tänker inte kompromissa och låta kärnverksamheterna få försämrad 

kvalitet till förmån för kostsamma byråkratiska projekt. För oss är det viktigt att 

Älvsjös medborgare erbjuds en bra och god välfärd med hög kvalitet och valfrihet 

inom äldreomsorg, förskola och social omsorg.  

 

När vi läser förvaltningens underlag till budget, och väger samman detta med vad 

vi kunde ta del av i verksamhetsberättelsen för 2016, konstaterar vi uppenbara 

utmaningar för Älvsjö: 

  

 Förskoleschablonen räcker inte till för att täcka ökade kostnader inom 

förskolan,  

 Andelen förskollärare minskar,  

 Andelen barn per personal i förskolan ökar,  

 Förskolelokalerna behöver underhållas och byggas ut,  

 Andelen som känner sig trygga i Älvsjö minskar,  

 Ökad sjukfrånvaro inom verksamheterna,  

 Ekonomin i äldreomsorgen är en utmaning, hemtjänst i egen regi går med 

underskott, 

 Svårt att rekrytera medarbetare, främst inom äldreomsorgen,  

 

Moderaterna föreslår tre konkreta insatser för att stärka Älvsjö som stadsdel och 

säkra kvaliteten i vårt område. Vi anser att nämnden ska äska medel för att kunna 

genomföra  

ett FÖRSKOLELYFT, en TRYGGHETSSATSNING och en 

OMSORGSHÖJNING.  

 

Moderaternas FÖRSKOLELYFT innebär satsningar för att  

 Minska antalet förskolebarn per anställd, 

 Stopp på besparingar - tillför tillräckligt med pengar för löneökningar och 

ökade lokalkostnader, 

 Renovera och byt ut slitna förskolelokaler (åtgärdsprogram ihop med 

fastighetsägaren SISAB),  

 Satsa på personalen - öka andelen förskollärare, inför karriärtjänster 

(förstelärare) i förskolan och minska den ökande sjukfrånvaron,  

 Driv ett aktivt kvalitets- och utvecklingsarbete med fokus på lärande, 
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utveckla användningen av digitala verktyg  

 

Moderaternas TRYGGHETSSATSNING innebär åtgärder som att  

 Anlita lokala ordningsvakter omkring Älvsjö Station,  

 Inför kameraövervakning omkring Älvsjö centrum och Älvsjö Station,  

 Utöka belysning på gångvägar kring Älvsjö station och Solberga,  

 Inrätta tätare samarbete mellan Polisen, SL, fastighetsägare och 

affärsinnehavare,  

 Flytta Ungdomens Hus och inrätta ett lokalt Kulturhus med integrerad 

kvällsöppen verksamhet och vuxna på plats,  

 Ökade insatser mot nedskräpning och klotter ("klotterfria Söderort")  

 

Moderaternas OMSORGSHÖJNING syftar till att  

 Öka medarbetarnas kompetens genom att införa karriärtjänster för 

socialsekreterare,  

 Öka kvaliteten i handläggningen inom social omsorg, 

 Ökad schablon (ersättning) inom hemtjänsten,  

 Stärka stadsdelens attraktionskraft för att kunna rekrytera främst 

undersköterskor,  

 Utveckla arbetet med sociala insatsgrupper,  

 Ökat stöd till funktionsnedsatta (efter majoritetens nedskärning i budget 

2017),  

 Utökning av ungdomsbesök i äldreomsorgen,  

 Verka för att skapa ett ”Äldrecentrum” dvs integrerat boende i Älvsjö, 

 Silviacertifiering vid Solberga vård- och omsorgsboende  

 

Vidare tycker vi, liksom vi påpekat tidigare, att det är djupt oroväckande att det 

lokala näringslivet inte tycks ingå i majoritetens framtidsplaner. Ingenstans i 

underlaget till budget kan vi läsa om hur stadsdelen ska samverka med de lokala 

företagarna. Moderaterna vill se ett nära samarbete mellan det lokala näringslivet 

och stadsdelen, inte minst i exempelvis frågan om trygghet. Stadsdelen bör också 

på något sätt kunna vara stöd till exempelvis småföretagare i kontakter med staden 

och kring etableringsfrågor.  

 

Vi tycker också att stadsdelen behöver lyfta fram de infrastrukturella utmaningar 

som vi står inför. Det byggs, och ska byggas, mycket i Älvsjö med omnejd men vi 

önskar att någon tar ett samlat grepp så att helhetsperspektivet tas tillvara. De 

infrastrukturella problem som finns i Älvsjö idag kan till viss del byggas bort om 

det i tidigt skede säkerställs att befintliga problem åtgärdas. Exempel på sådana 

problem är hårt trafikerade barriärer som Älvsjövägen och Huddingevägen samt 

Örby Slotts lite "avklippta" läge. Vidare finns trygghetsfrågor samt social oro och 

sociala problem som kanske skulle kunna byggas bort genom att tänka 

övergripande och planera förebyggande. Genom den tillväxt Älvsjö med omnejd 
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står inför bör vi också framhålla vikten av regionaltåg som stannar i Älvsjö, bättre 

parkeringsmöjligheter i Älvsjö centrum t.ex. genom ett parkeringsgarage samt se 

över hur möjlighet för cyklande och cykelbanor kan utvecklas.  Möjligheterna att 

erbjuda plats för en extern bil-pool åt Älvsjös invånare bör utredas. Stadsdelen 

behöver påtala behoven av bättre snöröjning och sandning på våra gator då det är 

oacceptabelt att vissa gator inte plogas på flera dagar vid snöfall.  

 

Trots att skatten i Stockholm har höjts två gånger sedan valet 2014, har inte Älvsjö 

fått budgettilldelning som ens täcker kostnadsökningar för personal och lokaler. I 

stället tvingas verksamheterna till återkommande effektiviseringar, vilket också 

framgår i förvaltningens underlag. För innevarande år fick förskolan rekordlåg 

ökning av sina anslag, vilket gör att nedskärningar måste göras. Älvsjö måste 

framhålla i sitt budgetunderlag att kärnverksamheterna behöver prioriteras! 

 
Förslag till beslut från (C) 

Evy Kjellberg (C) yrkade bifall till eget förslag till beslut enligt 

nedan.  

 

Stadsdelsnämnden beslutar följande. 

 

 Stadsdelsförvaltningens förslag till beslut avslås. 

 Stadsdelsförvaltningen ges i uppdrag att återkomma till nämnden med ett 

underlag för budget 2018 med inriktning 2019 och 2020 i överensstämmelse 

med vad som anförs i detta beslut samt i enlighet med Centerpartiets 

budgetreservation i kommunfullmäktige och i Älvsjö SDN budget 2017 

 Därutöver anförs följande. 

 

Centerpartiet står för en närodlad politik där beslut ska fattas så nära människor 

som möjligt.  

 

Vi har en vision om ett Stockholm som är öppet, grönt och där det är lätt att starta 

och driva företag. En stad där företagsamhet frodas, människor upplever frihet, 

trygghet och alla är välkomna.  

 

Staden ska erbjuda stockholmarna en effektiv välfärd med stor valfrihet och 

mångfald bland utförarna.   

 

Politikens uppgift är att garantera kvalitet och se till att skattepengarna används på 

bästa sätt. Staden ska erbjuda stockholmarna en välfärd med stor valfrihet och 

mångfald bland utförarna.  Trots vänstermajoritetens skattechock 2015 och 2016 

ser förslaget till underlag för budget med inriktning 2018 - 2020 inte ljust ut för 

stadsdelen. Älvsjö SDN borde få en större del av den höjda skatten, som drabbat 

medborgarna. 
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Det är en dyster läsning och i den sammanfattande ekonomiska analysen varnar 

förvaltningen för att det blir svårt att få en ekonomi i balans under planperioden då 

nämndens budget, enligt plan, kommer att vara oförändrad under planperioden. 

Effektiviseringar och/eller volymminskningar måste till med cirka 15 mkr per år 

för att klara ökade löner och priser. 

 

Centerpartiet vill understryka att det är kärnverksamheterna som stadsdelsnämnden 

ska satsa på i detta svåra ekonomiska läge. 

 

Förskoleverksamheten 

Befolkningsprognosen för planperioden visar en ökning med totalt 11 % (3186 

personer). De största ökningarna är gruppen 0 år, 19 %, 1-5 år 12 % samt 13-18 år 

19 %. Detta ställer stora krav på stadsdelsnämndens verksamheter och insatser.   

Stadsdelsnämnden har ansvaret för att barnomsorgsgarantin uppfylls och därmed 

en central roll för att säkra behovet av nya förskolelokaler i planeringen av nya 

stadsdelar, en stor uppgift inte minst i Älvsjö med det höga bostadsbyggandet som 

pågår och planeras i området samt barnstugepaviljonger som måste ersättas. Det är 

viktigt att man kontinuerligt följer utvecklingen så stadsdelen inte står med stor 

brist på platser när de nya Älvsjöborna flyttar in.   

 

Stadsdelsnämnden kan däremot med fördel överlåta åt andra aktörer att driva 

verksamheter. Därför föreslår Centerpartiet att det kommer att finnas olika 

förskole-alternativ avseende drift och innehåll i Älvsjös nya bostadsområden så 

valfriheten inte sätts ur spel. 

 

För att uppnå en fortsatt bra kvalitet på våra förskolor är det viktigt att bristen på 

utbildade förskollärare och barnskötare kan lösas. 

 

Man säger även att sjukfrånvaron på de flesta förskoleenheterna har ökat under det 

senaste året. Även om vi inte fått någon rapport om hur många föräldrar som 

utnyttjat möjligheten att ha sitt barn kvar på heltid i förskolan när ett nytt syskon 

anlänt så kan detta vara en anledning. Trots massiva protester beslöt röd-grön-rosa 

majoriteten detta. Detta är ett dåligt beslut som snarast ska rivas upp anser 

Centerpartiet.  

 

Den psykosociala arbetsmiljön är minst lika viktig som den fysiska för att arbetet 

ska fungera bra på en arbetsplats och personal ska trivas och stanna kvar. Hög 

sjukfrånvaro och personalomsättning är naturligtvis dåligt för den enskilde men 

även för arbetskamrater och i detta fall även barnen. Förvaltningen måste 

intensifiera arbetet med att få ned sjukfrånvaron inom alla verksamhets- 

områden. Både fysiska och psykosociala aspekter måste beaktas. ”Trivas på jobbet 

kampanj”? 

 

För att täcka en hög personaltäthet, löneökningar, ökade lokalkostnader m.m. 

måste stadshuset tillföra mer pengar till stadsdelen. 
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Ungdomar mellan 13-18 år kommer att öka med 19 % (389 personer) under 

perioden, vilket kommer att ställa höga krav inte minst på fritidsverksamheten. 

Ensamkommande flyktingbarn har ökat markant under 2015-2016. Detta ställer 

ökade krav på behov av insatser både när det gäller utredningar och övrigt. Inom 

kort kommer genombostäder att ordnas för personer med uppehållstillstånd i 

Älvsjö, dels 12 lägenheter i en del av Älvsjö servicehus som inte längre används 

som äldreboende och 93 lägenheter i det nybyggda huset för studenter. Det är nu 

som integreringen måste börja. Alla barn och unga, både redan boende i Älvsjö 

och flyktingar måste få en möjlighet till bra utbildning, arbete, sysselsättning och 

fritid.  

 

Centerpartiet anser det mycket viktigt att vi satsar på förebyggande arbete för att 

barn och unga vuxna inte hamnar snett i tillvaron. Fritidsverksamheten är därför 

mycket viktig. Idrotts- och ungdomsorganisationerna gör ett utomordentligt arbete 

för våra barn, ungdomar och unga vuxna. Det finns ett stort behov av hallar och 

här bör SDN ytterligare ”trycka på”.  

 

Eftersom Ungdomens hus, redan i dag är trångbodda bör en annan lokal 

eftersträvas, gärna ett ”kulturhus” för alla åldrar och i samverkan med 

föreningslivet.   

 

Äldreomsorg                 

Äldreomsorgen ska hålla hög kvalitet. De äldre ska kunna känna sig trygga och 

omsorgen ska uppfylla deras behov och ta hänsyn till deras önskemål. Det är 

viktigt att äldre bemöts med respekt och att de ges möjlighet att påverka sin egen 

livssituation och omsorg. 

 

Vid biståndsbedömning av plats på servicehus och vård- och omsorgsboende bör 

större hänsyn tas till personens ålder och upplevelse av otrygghet och isolering.   

För att öka matglädjen för de äldre bör man självklart se till att måltidsmiljön är 

trevlig, ser god ut, smakar bra och är näringsrik. De äldre måste ha möjlighet att 

välja/påverka menyn. 

 

Att kunna köpa en god öl eller ett glas vin måste även finnas.   

       

Centerpartiet anser att förutom att maten ska vara god och näringsriktig bör 

Stockholm ta sitt ansvar när det gäller upphandlingen av mat och ställa höga 

miljökrav samt att svenska djurskyddskrav ska gälla. Konventionellt jordbruk i 

Sverige driver sin verksamhet med höga miljökrav och får inte ge djur antibiotika 

preventivt. 

 

Beroende på den äldres hälsa och intresse bör de erbjudas och uppmuntras att delta 

i enkla uppgifter i samband med måltiderna och andra aktiviteter som ordnas av 

förvaltningen och andra. Att känna sig behövd - delaktig bidrar till självkänslan 
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och matglädjen. 

 

 Utevistelsegaranti: att den äldre i vård- och omsorgsboenden ska ha rätt att vistas 

ute samt delta i aktiviteter även utanför boendet är för Centerpartiet en självklarhet. 

Besök av volontärer och ungdomar på våra boenden bör uppmuntras.  

 

En pallkrage på balkongen eller terrassen kan förutom en grön oas bidra till 

trygghet, samhörighet, social gemenskap och aktivitet bland de boende. De äldre 

kan uppleva gamla minnen, dofter och vissa kanske även tycker det är roligt att 

”påta” i jorden och se hur det växer. Odling i pallkragar har den fördelen att man 

kan komma åt att arbeta även om man sitter i rullstol  

 

Hemtjänst 

I budget 2015 drev vänstermajoriteten igenom att en kommunal hemtjänst skulle 

anordnas i Älvsjö och i september samma år startade denna verksamhet. 

Centerpartiet anser att det var onödigt och skulle kosta en massa pengar som skulle 

kunna användas och komma de äldre till del på ett bättre sätt. Kvalité är viktigare 

än driftsform anser Centerpartiet.    

 

Nu finns Älvsjö hemtjänst på plats och då måste man göra det bästa möjliga av 

situationen för de hemtjänstbrukare/kunder som väljer eller tilldelas detta 

alternativ. Det kräver hårt arbete och innovationsförmåga av alla. Eftersom detta är 

en verksamhet under uppbyggnad bör man kunna ta tillvara idéer och forskning på 

området och inte ”köra på i gamla fotspår”. Centerpartiet skulle önska att vår 

hemtjänst skulle kunna bli en pilotverksamhet och utveckla hemtjänsten till gagn 

för våra brukare. För att ge trygghet och kontinuitet bör personalen som den äldre 

möter i största möjliga mån vara densamma från dag till dag. 

 

Valfrihet/Kundval. 

Centerpartiet motsätter sig fortsatt återkommunalisering av ideologiska - och 

politiska skäl. Våra kunder ska ha stor valfrihet att välja och bestämma själva. De 

äldre ska ha tillgång till god information om olika utförare och olika former av 

äldreomsorg för att kunna göra ett aktivt val. I dag blir de kunder – hemtjänsttagare 

som inte väljer tilldelade Älvsjö hemtjänst. Detta är en praxis som bör brytas. Om 

kunden inte önskar välja ska hon/han fördelas på ex. de fem verksamheter som 

toppar ”kvalitetsligan” utifrån ett rullande schema. Detta för att undvika osund 

konkurrens.  

 

 Personalbrist 

Ett sätt att möta personalbristen inom äldreomsorg och barnomsorg kan vara att ta 

tillvara den kompetens i form av adekvat utbildning, erfarenhet och färdigheter 

som nyanlända har genom att i samverkan med Arbetsförmedlingen upprätta ett 

”snabbspår” för att fler snabbt ska komma in på arbetsmarknaden och integreras. 

”Snabbspåret” ska också rikta sig till personer som av olika anledningar står långt 

ifrån arbetsmarknaden. Målet med ”spåren” är att det ska leda till riktiga jobb.  
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Öka trivseln och tryggheten i Älvsjö centrum. 
 Många Älvsjöbor upplever att Älvsjö centrum, resecentrum och cykelgaraget har 

blivit en otrygg plats, där flera personer blivit bestulna på sina parkerade cyklar. 

 

Ökad närvaro av polis samtidigt som man ser till att övervakningskamerorna 

fungerar är en första åtgärd som snabbt borde komma till stånd för att förhindra att 

problemen eskalerar. Samarbetet med polisen är viktigt, men det krävs insatser på 

alla nivåer för att minska våld och brottslighet. Staden måste i förebyggande syfte 

agera för att otrygga miljöer försvinner.  

 

Det är viktigt att arbeta med trygghetsskapande belysningar i exempelvis parker 

gångtunnlar och gaturum. Sterila, folktomma, nerklottrade och skräpiga miljöer 

skapar en känsla av otrygghet. 

 

För att få en tryggare miljö måste Stockholm gå till botten med orsakerna till 

brottsligheten. 

 

Ett samhälle där olika individer och grupper upplever att de står utanför samhället 

och tar till brottsliga handlingar är ett otryggt samhälle för alla. Dessa problem 

måste ses på ett tidigt stadium och förebyggas. Uppsökande verksamhet där 

ungdomar/unga vuxna lotsas till utbildning, praktik, jobb m.m. måste prioriteras. 

Föräldrautbildningar, föräldrastöd, nattvandring samt ökat samarbete med 

företagarna i Älvsjö är andra utvecklingsområden. 

                 

Wasted  spaces 

I Älvsjö finns det centralt belägna men underutnyttjade platser, så kallade 

Wasted spaces, som kan ges nytt liv. Övervåningen i resecentrum och Älvsjö torg 

är exempel. Döda ytor bör undvikas genom att plats upplåts för olika aktiviteter 

såsom marknadsstånd och kulturaktiviteter.  Allt för att skapa en mer inbjudande, 

livfull och trygg stadsmiljö för alla som vistas här. Staden/SL ska vara generös 

med att upplåta dessa ytor till humana priser.. 

 

Cykelreparatör i eller i anslutning till cykelgaraget  
Centerpartiet har tidigare framfört en lösning som skulle vara värt att pröva. Upplåt 

en liten plats i eller i nära anslutning till cykelgaraget till en cykelreparatör som 

skulle kunna ha en minifilial här. Cykelreparatören skulle kunna erbjuda 

cykelservice och försäljning av cyklar samtidigt som han/hon håller uppsikt i 

cykelgaraget. Genom samarbete med kommunen/stadsdelsnämnden skulle 

ungdomar/arbetslösa kunna beredas praktik, feriejobb och utbildning. 

  

 Låt gående dela cykelrampen med cyklisterna? 
Trots att det inte är tillåtet att promenera på cykelbanorna så är det många 

gångtrafikanter som gärna tar cykelrampen upp till pendeltågsstationen i stället för 

att gå runt. En enkel åtgärd vore att markera ytan, c:a 1/3 av cykelbanan, närmast 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

30 MARS 2017 

BLAD 23 

   

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

garaget för gående och resten för cyklister. Om viljan är god bör gående och 

cyklister kunna samsas och dela på den yta som finns. Fler som går här gör även 

att ovälkomna aktiviteter störs. 

 

Älvsjö SDN-område omfattar även andra stadsdelsområden än Älvsjö centrum och 

förvaltningen bör ha beredskap att ingripa om andra oroshärdar ”poppar upp”. 

 

Med bl.a. ovanstående förslag hoppas Centerpartiet att tryggheten och trivseln ökar 

samtidigt som cykelstölder, gängbråk och kriminalitet skulle minska i Älvsjö.  

 

Eftersom Älvsjö SDN inte har totalansvar för Älvsjö torg, centrum, resecentrum, 

cykelgarage, cykelvägar/cykelramp och gator samt pendeltågsstation utan finns 

hos olika kommunala förvaltningar/nämnder och SL/landstinget föreslår 

Centerpartiet  

 

att stadsdelsförvaltningen får i uppdrag att utreda en lösning av 

nedanstående 
              Wasted spaces utnyttjas 

              Cykelreparatör i eller i anslutning till cykelgaraget 

              Låt gående dela cykelrampen med cyklisterna 

              Öka säkerheten för gående på ”Bussgatan” 

              En stor klocka sätts upp på ”Bussgatan” och torget. Sponsring kan vara ett   

              alternativ. 

 

Stadsmiljöverksamhet 

Centerpartiet vill höja statusen på Stockholms/Älvsjös parker. Vi menar att vi ska 

värna Stockholms parker och låta parkerna vara just parker. Vi motsätter oss att 

parkmark systematiskt får ge vika, när intressekonflikter uppstår – det handlar om 

allt från förskolepaviljonger till fotbollsplaner. För att kunna behålla befintliga - 

och anlägga nya parker måste en bättre samhällsplanering komma till stånd. Att 

bygga högt och tätt där det är lämpligt kan bidra till att parker kan behållas och nya 

anläggas.  

 

Många av Älvsjös parker behöver rustas upp men det får inte ske på bekostnad av 

det löpande underhållet. Med ökat antal boende och skolor utan/liten skolgård 

kommer våra parker och grönområden att slitas mer och kräva mer skötsel. 

Centerpartiet har under de senare åren prioriterat att höja anslagen till 

stadsmiljöverksamheten.  

 

Det är olyckligt att vänstermajoriteten fortsätter att ha låga ambitioner för 

stadsmiljön.  

 

Stadsodling, Sjöängen 
Det är glädjande att majoriteten nu lyfter fram stadsodling, som Centerpartiet drivit 

i många år här i Älvsjö SDN, och nu vill verka för att möjliggöra stadsodling på 
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fler platser.  

 

Centerpartiet har under många år drivit frågan om stadsodling. ”Riktlinjer för 

stadsodling” arbetades fram under ledning av dåvarande miljöborgarrådet Per 

Ankersjö (C).  

 

Vid flera tillfällen har Centerpartiet tagit upp frågan om stadsodling i Älvsjö SDN, 

bl.a. på Sjöängen. 

 

I praktisk handling har Centerpartiet i Brännkyrka även visat vad vi tycker genom 

att ha en liten odling, i huvud sak blommor, vid gång-/cykelvägen som går över 

fältet. Initiativet har varit mycket uppskattat av de som tagit vägen förbi under de 

fyra säsonger som vi hållit på.   

 

För att värna Brännkyrka kyrka anser Centerpartiet att en park med 

vattenspegel/fontän, rekreationsyta, boulebana, fruktlund samt odlingslotter 

anläggs närmast kyrkan och begravningsplatsen.  

 

Förutom bollplanen, som oftast är upptagen, är det i dag svårt att nyttja 

”Sjöängsparken”. För att underlätta detta kan man redan 2017 klippa en mindre 

gräsyta vid gång- och cykelvägen som går från Sjöängsskolan mot Mässan, på 

”kyrksidan”. Med en välklippt mindre yta och 1-2 bänkbord skulle denna del av 

Sjöängen kunna användas till olika aktiviteter, solande, avkoppling och en utmärkt 

mötes- och rastplats i avvaktan på en slutlig lösning för Sjöängen. Fler 

stadsodlingar och stadsbruksodlingar skulle även höja naturupplevelserna. 

Det är bra att man försöker komma till rätta med vattenproblemen på 

Bergtorpskärret. Här finns även en skate-anläggning omgiven av buskar. 

Belysningen bör förbättras här dels så ungdomarna kan åka säkert här under mörka 

eftermiddagar/kvällar samtidigt som platsen blir tryggare för förbipasserande på 

parkvägen. 

 

Älvsjöskogens naturreservat 
Många av de förslag som Centerpartiet fört fram såväl i samråd och i Älvsjö SDN 

har fått gehör vid bildandet av Älvsjöskogens naturreservat bl.a. namn på 

naturreservatet, tillgänglighet, uppsättning av kultur - historieskyltarna, 

motionsspårens skyltning ses över, parkering, hundrastgård, permanent WC och 

inte minst att området Vårgårda-dammen nu ingår i reservatet. En del av besluten 

är dock inte verkställda ännu men bör ske så snart som möjligt. Nu gäller det att ta 

hand om skogen på ett bra och inbjudande sätt. 

 Förhoppningsvis kan vi i stadsdelsnämnden fortsätta arbetet med de övriga 

centerförslagen.  

 Informationstavla och vägbeskrivning/karta till Älvsjöskogens naturreservat 

vid Älvsjö torg och resecentrum samt övriga lämpliga platser så folk hittar 

hit.  



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

30 MARS 2017 

BLAD 25 

   

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 En allmän anslagstavla kan även förläggas i anslutning till det nya Älvsjö 

AIK-huset 

            I samverkan med andra förvaltningar arbeta för: 

 att det ”röda lilla huset” vid Myrvägen – Korkskruven kan bevaras och bli 

en tillgång som entrébyggnad vid reservatets södra ingång, t.ex. naturrum, 

klubbstuga för någon/några föreningar, ”utflyktsstuga” för stadsdelens 

förskolor.  

 att en ”ekodukt”, för att knyta ihop grönområdena på respektive sida om 

stambanan, anläggs. (Ett förslag centerpartiet motionerade om i Stockholms 

fullmäktige redan  

 att en ”ekodukt”, för att knyta ihop grönområdena på respektive sida om 

stambanan, anläggs. (Ett förslag som Evy Kjellberg(C) motionerade om i 

Stockholms fullmäktige redan 1973) Behovet av denna förbindelse är 

fortfarande mycket stor eftersom stambanan utgör en barriär mellan 

naturreservatet och östra Älvsjöskogen. 

 

Det är viktigt att människor ska kunna röra sig fritt mellan områdena, men också 

för att underlätta rörlighet och spridning för djur- och växtliv. 

 

Övrigt 
För en bättre miljö och ökad trivsel bör fler parkbänkar och behållare för sopor och 

hundbajspåsar placeras ut. Gärna sponsrade av företag, föreningar och enskilda. 

 

Högtalaranläggning 
Under 2016 installerades en ny högtalaranläggning i Medborgarkontoret, vilket är 

bra.   

Under planperioden, helst 2017, måste sammanträdesrummen på plan 2 utrustas 

med en fungerande högtalaranläggning så att hörbarheten förbättras. Ev. kan en 

mobil högtalaranläggning anskaffas som kan användas i sammanträdesrummen. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut med tillägg av det 

av (S), (MP) , (V) och med ersättaryttrande från (FI) framställda förslaget till 

beslut. Ordförande ställde förslagen mot varandra och förklarade att nämnden 

beslutat att bifalla förvaltningens förslag till beslut med tillägg av det av (S), 

(MP), (V) och  med ersättaryttrande från (FI) framställda förslaget till beslut. 

Johan Nilsson med flera (M) och Evy Kjellberg (C) reserverade sig mot beslutet 

till förmån för egna förslag till beslut.  

 
Särskilt uttalande från (L)  

Anna Engelbert (L) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Ett Stockholm där alla har möjlighet att förverkliga sin potential och där framtida 

generationer växer upp med jämlika livschanser kräver välfärd i världsklass. Den 
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rödgrönrosa majoriteten höjer skatten men har svårt att finansiera 

kärnverksamheter som förskola, äldreomsorg och socialtjänst. Symbolprojekt och 

perifera satsningar har tillåtits tränga ut insatser som gör verklig skillnad för de 

barn, vuxna och äldre som behöver hjälp från staden. 

 

Förskola 

Under de två gångna mandatperioderna har förskolan varit en av stadens allra mest 

uppskattade verksamheter, med några av landets minsta barngrupper, 

genomgående en hög kvalitet och en stor mångfald i pedagogiska inriktningar. För 

att behålla den utvecklingen krävs satsningar på minskade barngrupper och höjd 

attraktionskraft för förskolläraryrket, inte minst med tanke på det svåra 

rekryteringsläget. Lönerna för förskollärarna måste höjas. 

 

Äldreomsorg 

Alla har rätt till ett bra boende. Vi vill låta alla äldre över 85 år som så vill få plats 

på servicehus eller vård- och omsorgsboende. Staden står inför stora utmaningar 

att bygga ut äldreboenden så att alla äldre som behöver komma till ett boende 

också kan få göra det. 

 

Trygghet 

Arbetet mot brottslighet och för trygghet i vardagen måste vara prioriterat under de 

kommande åren. Stadsdelsnämnden har ett viktigt uppdrag att i samverkan med 

övriga staden, civilsamhället, föräldrar och polis skapa ett närsamhälle där 

människor känner sig trygga. Alla stadsdelsnämnder måste öka ambitions- och 

kunskapsnivån angående kränkningar av kvinnors frihet och rättigheter, inte minst 

det hedersrelaterade förtrycket.  

 

Vid Älvsjös stadsdelsnämnd konferens i november 2016 framkom att 

trygghetsfrågan på våra gator, parkvägar och parker var en prioriterad fråga. 

Hänsyn till detta skulle tas vid kommande budgetplanering. Åtgärder som lades 

fram var bl.a. förbättrad belysning, slyröjning och öppna ytor runt gångvägar. 

Utöver detta konstaterande har andelen Älvsjöbor som upplever otrygghet i sitt 

område ökat. I och omkring Älvsjö stationsområde med närliggande parker har 

situationen präglats av öppen droghandel, kriminell aktivitet och skottlossning. 

Där av kan vi Liberaler bara konstarea att behovet av trygghetsskapande åtgärder i 

parker, längs gångvägar runt Älvsjö är erkänt mycket stort. Det är därför mycket 

anmärkningsvärt att majoriteten i det aktuella budgetförslaget anger att 

”resurstilldelningen för den typ av naturmarksvård är mycket låg”. För att skapa ett 

långsiktigt hållbart Älvsjö som värnar om allas rättighet att känna sig trygga krävs 

att den rödgrönrosa majoriteten planerar om och prioriterar dessa områden.  

Socialsekreterarnas situation 

Situationen för många socialsekreterare är pressad, och personalomsättningen är 

för hög. För att behålla socialsekreterarna krävs att stadsdelsnämnden arbetar 

aktivt och ambitiöst med ledarskap, handledning och karriärmöjligheter. Precis 

som i andra yrken där man arbetar med människor i utsatta situationer är möjlighet 
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till handledning och professionellt stöd viktigt. Liberalerna menar att ett lönelyft 

för socialsekreterare i den sociala barn- och ungdomsvården är nödvändigt för att 

stabilisera personalsituationen. 

 

Ekonomi i balans 

Att kombinera en ekonomi i balans med höga ambitioner i välfärden, utan 

skattehöjningar som hotar jobben och företagandet, är en svår uppgift. Men den är 

avgörande om Stockholm ska bli en stad som klarar integrationen av nyanlända 

och ger kunskap och framtidstro åt växande generationer, utan att urholka vår 

förmåga att långsiktigt ta ansvar för välfärden. 

 
Tillägg till protokollet 

Synpunkt från pensionärsrådet 2017-03-23 

Rådet framförde att Älvsjö bör utöka antalet korttidsplatser inför de 

förändringar som sker från och med 1 januari 2018. Rådet framförde 

också att hänsyn bör tas till underhållning av parker och belysning 

vid ombyggnationer. 
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§ 9 

Delegation enligt lagen om vård av missbrukare i vissa fall 
(LVM) och förordnande enligt lagen med särskilda 
bestämmelser om vård av unga (LVU) 
Dnr 1.1.72-2017 

Beslut 

 Ärendet stryks från dagordningen.  
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§ 10 

Delegation i brådskande beslut enligt 6 kap 36 § KL 
Dnr 1.1.69-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden uppdrar åt nämndens vice ordförande att, enligt 6 kap 36 

§ kommunallagen (KL), fatta beslut i ärenden som är så brådskande att 

nämndens avgörande inte kan avvaktas.   

 

 Stadsdelsnämnden uppdrar enligt 6 kap 36 § kommunallagen till nämndens 

ordförande Majvi Andersson (S), vice ordförande Johan Nilsson (M) samt 

ledamöterna Viktor Morawski (MP) och Torbjörn Erbe (M) att på 

nämndens vägnar fatta brådskande beslut i ärenden om 

umgängesbegränsning och hemlighållande av vistelseort enligt 14 § 2 st lag 

med särskilda bestämmelser om vård av unga (LVU).  

 

 Stadsdelsnämnden fastställer revidering i punkterna 7.3.4, 7.3.5, 7.3.6 och 

7.3.7 i delegationsordningen enligt upprättat förslag. 

 

Beslut som fattas i enlighet med 6 kap 36 § KL ska anmälas till nämnden 

vid kommande sammanträde. 

 

Stadsdelsnämnden reviderar delegationsordningen i enlighet med detta 

beslut.  

 
 Ärendet 

Ordförande i nämnden har en lagstadgad rätt att enligt 6 kap 36 § kommunallagen 

(1991:900) fatta beslut i brådskande ärenden som inte kan avvakta nämndens 

beslut. Nämnden kan även utse en annan ledamot att fatta sådana beslut. 

Förvaltningen föreslår därför att vice ordförande i stadsdelsnämnden ges rätten att 

fatta beslut i brådskande ärenden enligt 6 kap 36 § KL.  

 

Högsta förvaltningsdomstolen (HFD) har i beslut den 8 november 2016 funnit att 

beslut om hemlighållande av vistelseort enligt 14 §  

2 st lag (1990:52) med särskilda bestämmelser om vård av unga (LVU) inte får 

delegeras. Sådana beslut ska fattas av stadsdelsnämnden. I brådskande ärenden får 

dock nämndens ordförande eller annan ledamot som nämnden har utsett fatta 

sådana beslut i enlighet med 6 kap 36 § KL. Enligt bedömning av juridiska 

avdelningen vid stadsledningskontoret ska även beslut om umgängesbegränsning 

enligt 14 § 2 st LVU fattas av nämnden och i brådskande fall av nämndens 

ordförande eller annan ledamot som nämnden utsett. Juridiska avdelningen gör 

vidare bedömningen att beslut om att upphäva beslut enligt 14 § 3 st LVU endast 

kan fattas av stadsdelsnämnden, vilket revideras i delegationsordningen genom 

detta beslut. Överväganden enligt 14 § 2 st LVU kan delegeras till sociala 
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delegationen enligt juridiska avdelningens bedömning.   

 

Vad som är att betrakta som brådskande ärenden får avgöras utifrån 

omständigheterna i varje enskilt fall. Beslut om hemlighållande av vistelseort som 

tas i samband med ett omedelbart omhändertagande enligt LVU får enligt HFD 

anses vara av brådskande karaktär. Det är därför viktigt att delegationsordningarna 

för aktuella nämnder justeras så att detta klargörs. 

 

Förvaltningen föreslår att nämnden ger, utöver ordförande och vice ordförande, 

Viktor Morawski (MP) och Torbjörn Erbe (M) rätten att fatta beslut  om 

umgängesbegränsning och hemlighållande av vistelseort enligt 14 § 2 st LVU.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-08.  

 
Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag. 
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§ 11 

Tillsyn av försäljning av folköl och tobak i Älvsjö 
- redovisning 2016 samt tillsynsplan för 2017 
Dnr 1.3.1.75-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden godkänner redovisning av tillsyn 2016 samt tillsynsplan 

2017. 

 
Ärendet 

Stadsdelsnämnden är ansvarig för tillsyn av försäljning av folköl och tobak inom sitt 

geografiska ansvarsområde. Som ett led i detta arbete genomförs kontrollköp för att 

säkerställa att legitimation efterfrågas vid försäljning till ungdomar.  

 

Inom stadsdelen finns idag 14 försäljningsställen, varav sex säljer både folköl och 

tobak och åtta enbart tobak. Samtliga butiker uppfyller de krav som ställs för 

försäljning och inga anmärkningar har gjorts. I samband med tillsynsbesöken har 

butiksägarna fått ett informationsblad om den nya tobakslagen. 

 

Kontrollköp har genomförts på samtliga försäljningsställen. Alla, utom en butik som 

säljer folköl, begärde legitimation enligt regelverket. Ett förnyat besök gjordes i 

denna butik som då fick godkänt. 

 

Tillsynsbesök och kontrollköp kommer att göras hos samtliga försäljningsställen 

under 2017 och redovisas till nämnden i mars 2018. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-08. 

 
Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag. 
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§ 12 

Genomförandeärende för inrättande av förskola i kvarteret 
Medaljongen vid Kämpetorpskolan 
Dnr 2.2.1.130-2014 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden godkänner inrättande av en förskola med sex avdelningar 

inom kvarteret Medaljongen 3 vid Kämpetorpskolan. 

 Ärendet sänds till kommunstyrelsens ekonomiutskott för godkännande. 

 Stadsdelsnämnden ger stadsdelsförvaltningen i uppdrag att beställa 

förskolan och teckna hyreskontrakt med Skolfastigheter i Stockholm AB 

(SISAB), under förutsättning att kommunstyrelsens ekonomiutskott 

godkänner projektet. 

 Ärendet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Stadsdelsnämnden beslutade 18 april 2013 att godkänna inriktningen för att 

projektera en konceptförskola med sex avdelningar inom kvarteret Medaljongen 3 

vid Kämpetorpskolan. Den planerade förskolan ingår i den beslutade detaljplanen 

för kvarteret Kabelverket och ska dessutom ersätta förskolan Solkatten.  

 

Förskolan Solkatten, med adress Älvsjövägen 62, ligger på Kämpetorpskolans 

gård. Förskolan består av fem avdelningar i paviljonger. Kämpetorpskolans 

utbyggnad innebär att förskolan måste avetableras och ersättas med en ny 

förskola. Solkatten tar i anspråk fem av de sex avdelningarna i den planerade 

permanenta förskolan. 

 

Den nya förskolan uppförs av Skolfastigheter i Stockholm AB (SISAB). Årshyran 

beräknas bli 2 068 kronor per kvadratmeter och 21 048 kronor per barn.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-16. 

Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) och vice ordförande Johan Nilsson (M) yrkade 

bifall till förvaltningens förslag till beslut.  
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§ 13 

Beslut om arbetsgivarens ställföreträdare i 
arbetsmiljöfrågor vid Älvsjö stadsdelsförvaltning 
Dnr 1.1.71-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden ger stadsdelsdirektör Anne-Marie Tingeborn uppdraget 

att vara arbetsgivarens ställföreträdare i arbetsmiljöfrågor vid Älvsjö 

stadsdelsförvaltning. 

 Stadsdelsnämnden ger stadsdelsdirektör Anne-Marie Tingeborn en 

fördelning av arbetsmiljöuppgifter i sitt uppdrag med ansvar för 

verksamheten. 

 
 Ärendet 

Fördelning av arbetsmiljöuppgifter sker enligt Arbetsmiljöverkets  

föreskrift om systematiskt arbetsmiljöarbete, AFS 2001:1, paragraf  

6.  De förtroendevaldas uppdrag är att se till att chefer får ett väl 

definierat uppdrag med de resurser och kunskaper som krävs för att  

driva verksamheten med en god arbetsmiljö.  

 

Nämnden har det yttersta arbetsmiljöansvaret även om  

arbetsmiljöuppdrag har fördelats. I kommuner är det obligatoriskt  

med en skriftlig fördelning av arbetsmiljöuppgifter och den ska vara  

undertecknad av både den som fördelar uppgifter och den som åtar  

sig uppgifter. Fördelningen är personbunden och ska skrivas på  

nytt vid chefsbyten.  

 

Fördelningen av arbetsmiljöuppgifter från nämnden till  

stadsdelsdirektören omfattar stadsdelsdirektörens uppdrag som  

högsta ansvariga chef på stadsdelsförvaltningen samt 

arbetsmiljön för de direkt underställda chefer och medarbetare  

stadsdelsdirektören har (se bilaga). 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-09. 

Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag. 
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§ 14 

Plan för uppföljning av äldreomsorgen 2017 
Dnr 1.2.1.27-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger förvaltningens redovisning av plan för 

uppföljning inom äldreomsorgen till handlingarna. 

 
 Ärendet 

Alla beslut, insatser och verksamheter ska årligen följas upp inom äldreomsorgen. 

Uppföljning av verksamheten inom äldreomsorgen är en del i att kvalitetssäkra 

insatserna till den enskilde och säkerställa att stadsdelsförvaltningen har den äldres 

fokus. Genom uppföljningen får förvaltningen och verksamheterna kunskap om 

utvecklingsområden, styrkor och svagheter för att styra mot arbetssätt och insatser 

som har hög kvalitet. 

 

Verksamhetsuppföljningen omfattar alla verksamheter som bedrivs i 

stadsdelsnämndens egen regi eller som entreprenad. Den omfattar också 

verksamheterna vid ett antal privata vård- och omsorgsboenden samt 

hemtjänstenheter som har ramavtal med Stockholms stad.  

 

För att säkerställa uppföljningen och ge stadsdelsnämnden en samlad bild har 

förvaltningen gjort en beskrivning av den uppföljning inom äldreomsorg som 

kommer att genomföras under 2017. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-09. 

Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag. 
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§ 15 

Plan för uppföljning inom omsorgen av 
funktionsnedsättning 2017 
Dnr 1.2.1.28-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger förvaltningens redovisning av plan för 

uppföljning inom funktionsnedsättning till handlingarna. 

 
Ärendet 

Samtliga beslut, insatser och verksamheter följs kontinuerligt upp inom omsorgen 

av funktionsnedsatta. Uppföljningen av verksamheten inom omsorgen av 

funktionsnedsatta är en del i att kvalitetssäkra insatserna till den enskilde och 

säkerställa att stadsdelsförvaltningen har den enskildes fokus. Genom uppföljningen 

får förvaltningen och verksamheterna kunskap om utvecklingsområden, styrkor och 

svagheter för att styra mot arbetssätt och insatser som har hög kvalitet. 

 

I Stockholms stad har den enskilde rätten att själv välja utförare bland godkända 

leverantörer enligt Lag (2008:926) om valfrihetssystem (LOV). Alla som har ett 

biståndsbeslut kan välja kommunal eller privat utförare. Verksamhetsuppföljningen 

omfattar alla verksamheter som bedrivs i stadsdelsnämndens egen regi eller som 

entreprenad. Den omfattar också verksamheterna vid ett antal privata vård- och 

omsorgsboenden samt hemtjänstenheter som har ramavtal med Stockholms stad. 

 

För att säkerställa uppföljningen och ge stadsdelsnämnden en samlad bild har 

förvaltningen gjort en beskrivning av den uppföljning inom omsorgen av 

funktionsnedsatta som kommer att genomföras under 2017. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-09. 

 
Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag. 
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§ 16 

Skolbiblioteksplan för Stockholms skolor och förskolor 
2017-2020 
- svar till kommunstyrelsen (KS 141-2067/2016) 
Dnr 1.5.1.17-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 
Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat förslag till Skolbiblioteksplan för Stockholms 

skolor och förskolor 2017-2020 till samtliga stadsdelsnämnder, kulturnämnden 

samt stadsledningskontoret för yttrande. 

 

Skolbiblioteksplanens syfte är att verka för läsning och bildning i Stockholms 

skolor och förskolor. Planen tar sin utgångspunkt i Biblioteksplan för Stockholms 

bibliotek 2016-2020. Planen anger att litteraturen ska ha en given plats i förskolan 

som källa till språkstimulans, samtal och reflektion.  

 

Förvaltningen instämmer i förslaget till Skolbiblioteksplan för Stockholms skolor 

och förskolor 2017-2020 och arbetar redan enligt intentionerna i denna. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-02. 

 
Särskilt uttalande från (M) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M) och Evy Kjellberg (C) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Skolbiblioteken är viktiga för skolornas verksamheter samt för elevernas lärande 

och bildnings. Bemannande skolbibliotek ska därför vara en självklarhet på 

samtliga kommunala skolor. Att stimulera elevernas intresse för läsning och 

litteratur är en prioriterad fråga och skolbiblioteken spelar en central roll för ökad 

läskunnighet. Förutom böcker är skolbiblioteken en resurs med tillgång till olika 

medier för att stödja lärandet och undervisningen. Stockholms skolor ska ha 

tillgång till skolbibliotek. 

 

Den socialdemokratiskt ledda majoriteten har under en längre period återkommit 

till behovet av en skolbiblioteksplan samt slagit sig för bröstet för hur bra planen 

kommer att bli. Vi blev därför förvånade när planen som vi nu ska ta ställning till 

är så pass tunn som den är.  Vidare så saknar planen även ett övergripande 

målsättning, något som är grundläggande för ett ärende likt detta.  

 

Konkretionen och ambitionerna i förslagen är i mångt och mycket bra men vi 

saknar resonemang om trygghet och säkerhets i biblioteken. På många av stadens 

ordinarie bibliotek finns idag problem med ordningsstörningar och många skolor 
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har därtill utmaningar med att otrygga miljöer, därför är det relevant att beakta 

även denna aspekt i skolbiblioteksplanen.  

  
 Särskilt uttalande från (L) 

 Anna Engelbert (L) anmälde ett särskilt uttalande. 
 

Skolbiblioteken är viktiga för skolornas verksamheter samt för elevernas lärande 

och bildning. Bemannande skolbibliotek ska därför vara en självklarhet på 

samtliga kommunala skolor.   

 

Den socialdemokratiskt ledda majoriteten har under en längre period återkommit 

till behovet av en skolbiblioteksplan samt slagit sig för bröstet för hur bra planen 

kommer att bli. Det förvånar oss därför att planen som nu presenterats är så pass 

tunn som den är. Vidare saknar planen även en övergripande målsättning, något 

som är grundläggande för ett ärende likt detta.  

 

Konkretionen och ambitionerna i förslagen är i mångt och mycket bra men vi 

saknar resonemang om trygghet och säkerhet i biblioteken. Skolbiblioteken är för 

många barn den enda möjlighet att tillförskansa sig kunskaper och bildning. Att 

barnen när de vistas i biblioteksmiljön skall känna sig trygga och säkra torde vara 

en självklarhet för alla och envar. För de som arbetar i biblioteken där är bråk och 

ordningsstörningar förekommer är detta ett allvarligt arbetsmiljöproblem som 

behöver hanteras. Därför är det relevant att beakta även dessa aspekter i 

skolbiblioteksplanen.  

 
Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag. 
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§ 17 

Ansökan om serveringstillstånd för restaurang Motel L 
Älvsjö 
- svar till socialförvaltningen (SoN 9.1-03388/2017) 
Dnr 1.5.2.50-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden tillstyrker Parece AB:s ansökan om serveringstillstånd 

måndag till söndag från kl. 11.00 till kl. 01.00 på restaurangen Motel L 

Älvsjö. 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar på 

socialförvaltningens remiss. 

 Ärendet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Socialförvaltningens tillståndsenhet har överlämnat en remiss om Parece AB:s 

ansökan om serveringstillstånd för restaurangen  

Motel L Älvsjö som är lokaliserad på Götalandsvägen 209. Företaget ansöker om 

tillstånd för servering till allmänheten måndag till söndag från kl. 11.00 till kl. 

01.00. 

 

Förvaltningen föreslår stadsdelsnämnden att tillstyrka ansökan. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-02. 

 
Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag. 
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§ 18 

Digitala trygghetsvandringar 
- svar till kommunstyrelsen (KS 106-1589/2016) angående 
motion (2016:110) 
Dnr 1.5.1.394-2016 

Beslut 

1. Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och lämnar det som svar på 

kommunstyrelsens remiss. 

2. Ärendet justeras omedelbart. 

 
    Ärendet 

Kommunstyrelsen har skickat en remiss som består av en motion från 

Johan Nilsson (M) om digitala trygghetsvandringar. Motionären 

föreslår att kommunfullmäktige beslutar att införa digitala 

trygghetsvandringar som arbetsmetod och uppdrar åt lämplig 

förvaltning att utveckla ett systemstöd som kan nyttjas inom stadens 

verksamheter.  

 

Förvaltningen anser att det är positivt om staden kan underlätta för 

medborgarna att lämna synpunkter på trygghet och andra frågor. 

Eftersom det redan finns möjligheter att lämna synpunkter till staden i 

ett kartbaserat felanmälningssystem, föreslår förvaltningen att detta 

kompletteras, istället för att ett nytt system införs. 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande daterat 2017-03-10. 

 
Förslag till beslut från (M), (L) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy  

Kjellberg (C) yrkade bifall till eget förslag till beslut enligt nedan. 
 

Stadsdelsnämnden beslutar följande. 

 

 att yrka bifall till motionen om att införa digitala 

trygghetsvandringar som en arbetsmetod i staden  

 

 att därutöver anföra följande 

 

Trygghet är en fråga som måste högt upp på den politiska agendan, 

och för att öka medborgarnas trygghet behöver staden arbeta på flera 

fronter på flera olika sätt. En metod är att bredda möjligheten för 

medborgarna att kunna lämna synpunkter på otrygga platser i 

stadsmiljön. Hittills genomförs ofta endast fysiska 
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trygghetsvandringar eller stormöten/medborgarmöten som inte alla 

har möjlighet att delta i. Moderaterna vill att det ska vara lätt att 

framföra sin synpunkt om var man känner sig mindre trygg.  

 

Digitala trygghetsvandringar ska ses som ett komplement att samla in 

medborgarnas åsikter, och vi tycker det är en klok tanke från 

förvaltningen att komplettera stadens funktion "Tyck-till" för 

ändamålet. Det är då viktigt att "Tyck-till" utvecklas tillräckligt så att 

det både är lätt att lämna synpunkter, och att åsikterna tas om hand på 

ett bra sätt och inte enbart leder till en "felanmälan".  Vi hoppas 

därför att funktionen "Tyck-till" kan utvecklas i enlighet med 

motionens intentioner.  

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordförande ställde förslagen mot varandra och förklarade att 

nämnden beslutat att bifalla förvaltningens förslag till beslut. Johan 

Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy Kjellberg (C) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för egna förslag till beslut.  
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§ 19 
Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm – 
lägesrapport av hållbarhetskommissionens arbete 
- svar till kommunstyrelsen (KS 159-1936/2016) 
Dnr 1.5.1.12-2017 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande till 

kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Till remissinstansen bifogas synpunkt från pensionärsrådet i 

ärendet. 

 
Ärendet 

Stockholms stad inrättade 2015 en kommission för ett socialt hållbart 

Stockholm. I ärendet önskar kommunstyrelsen alla nämnders och 

styrelsers synpunkter kring förslagen i fyra delrapporter som 

kommissionen utarbetat under våren 2016. De fyra rapporterna 

behandlar hållbar skolutveckling, ungas etablering på 

arbetsmarknaden, medborgarnas inflytande i stadens beslutsprocesser 

och det offentliga rummets betydelse för en socialt hållbar 

samhällsutveckling. Nämnden ska besvara tre av dem; ungas 

etablering på arbetsmarknaden, medborgarnas inflytande i stadens 

beslutsprocesser och det offentliga rummets betydelse. 

 

Berörda förvaltningar ska redovisa hur de ser på sina 

verksamhetsområden i förhållande till den analys och beskrivning 

som redovisas i rapporterna, samt på förutsättningarna att genomföra 

de åtgärder som kommissionen lägger fram.  

 

Förvaltningen vill framhålla vikten av den typ av faktaunderlag som 

lyfts fram i kommissionens rapporter. Förvaltningen kommenterar i 

detta ärende de åtgärdsförslag som kommissionen lyfter fram.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande daterat 2017-03-13. 

 
Förslag till beslut från (M) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M) och Evy Kjellberg (C) yrkade bifall till 

eget förslag till beslut enligt nedan. 
 

Stadsdelsnämnden beslutar följande. 

 

1. att förvaltningens förslag bifalls delvis,  

 

2. att därutöver anföra följande 
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Sociala hållbarhetskommissionen publicerade vintern 2016/2017 fyra 

nya delrapporter som berör demokrati, utbildning, arbetsmarknad och 

stadsplanering. Moderaterna välkomnar det arbete som har gjorts och 

ställer sig positiva till flertalet av förslagen i rapporterna. Med det 

sagt finns det även åtgärder som vi är djupt kritiska till och ställer oss 

frågande till dess genomförbarhet. Nedan redovisas synpunkter på 

respektive rapport.  

 

Medborgare med mandat  

Delrapporten medborgaren med mandat lyfter angelägna delar om 

demokrati och vikten av delaktighet. Demokrati är kärnan i det 

svenska samhället och ska värnas och främjas. Genom delaktighet 

och inflytande skapar vi stadsdelar som håller ihop och som 

människor vill fortsätta bo i.  

 

För oss är det också viktigt att stadens skattemedel används på ett 

effektivt sätt. Att ta del av invånarnas syn på hur deras miljöer kan 

förbättras är viktigt för både politiker och tjänstemän. Vi politiker är 

valda för att representera våra väljare och göra tuffa prioriteringar å 

deras vägnar genom en förmåga att se till helheten när vi fattar beslut. 

Idag finns möjlighet för medborgare att engagera sig i och påverka 

politiska beslut som rör deras närmiljö genom att exempelvis insända 

medborgarförslag, delta i samråd eller ha en dialog med lokala 

företrädare under stadsdelsnämndens frågestund. I slutändan är det 

dock folkvalda politiker som har ansvaret att väga samman intressen 

och göra prioriteringar. Vi ställer oss därför kritiska till förslaget om 

Medborgarbudgetar. Det riskerar att bli ett sätt att frånsäga sig det 

ansvaret och risken är påtaglig att engagerade särintressen, snarare än 

ett för stadsdelens invånare representativt allmänintresse, blir 

styrande i processerna.  

 

Stockholms stadsdelar ska vara levande stadsdel som är trygg för alla 

invånare som vistas här. Gallerior bidrar till att skapa mer liv och 

rörelse och lockar hit näringsidkare och andra verksamheter vilket 

både skapar arbetstillfällen och naturliga mötesplatser i stadsdelen. 

Vi ställer oss frågande till den till synes kritiska inställningen till 

galleriornas inverkan på stadsbilden och anser att skrivningarna kring 

detta är minst sagt otydliga. Mer folkliv och naturliga mötesplatser, 

oavsett om de omges av vad förvaltningen kallar ”vinstintresse” eller 

ej, kan snarare utgöra förutsättningar för att öka det demokratiska 

deltagandet genom att ge möjlighet till aktiviteter och dialoger i 

anslutning till mötesplatser, butiker och caféer. 
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För att kunna frigöra mer resurser till kärnverksamhet anser vi att 

staden regelbundet måste ompröva arbetssätt och strukturer för att 

kunna hålla kostnader för byråkrati, administration och onödigt 

krångel nere. Inom upphandlingsområdet finns möjlighet att hålla 

nere kostnader och samtidigt hålla uppe kvaliteten vid inköp av varor 

och tjänster så att stockholmarna får ut så mycket som möjligt av sina 

skattekronor. Alltför många och detaljerade krav i upphandlingar, så 

som sociala klausuler, driver dock upp kostnader och försvårar för 

många företag att kunna lägga anbud i en upphandling, vilket riskerar 

att ge sämre kvalitet för dyrare kostnad. 

 

Dold potential – hinder och möjligheter för ungas stockholmares 

etablering på arbetsmarknaden 

I delrapporten dold potential föreslås åtgärder som att rikta sociala 

klausuler i upphandlingar till särskilt prioriterade grupper, att 

utveckla ett arbete med arbetsdifferentiering samt att främja 

kompetensbaserad och icke-diskriminerande rekrytering.  

 

Att införa så kallade sociala krav i upphandling, som föreslås i 

rapporten, innebär att det offentliga ställer krav på att en viss andel av 

de anställda ska tillhöra en utsatt målgrupp för att företag ska få delta 

i en upphandling. Det är självklart att Stockholms stad ska säkerställa 

anständiga arbetsvillkor för medarbetare hos leverantörer som staden 

anlitar. Seriösa aktörer, rättssäkra arbetsförhållanden, transparenta 

upphandlingsmodeller och konkurrens på lika villkor ska prägla 

upphandlingar i Stockholms stad. Men samtidigt som vi måste värna 

goda villkor för jobben måste vi också värna de drivkrafter som får 

jobben att växa.  

 

Sociala krav i upphandlingsförfaranden innebär alltför stora 

begränsningar i företagens möjligheter att förädla sina produkter och 

tjänster på bästa sätt. Förslaget stänger därmed ute företag som måste 

anpassa sig till den verkliga marknadens krav för att överleva. I vissa 

fall skulle det kunna innebära att företag tvingas säga upp befintlig 

personal för att möta upphandlingskraven från staden. Ett annat 

tänkbart scenario är att en utrikesfödd person blir uppsagd för att ge 

plats åt en annan person från en av stadens definierade svaga grupper. 

Sociala krav vid upphandling blir då snarare integrationshämmande 

än främjande.  

 

När det gäller förslaget om arbetsdifferentiering är det viktigt att 

understryka att många arbetsuppgifter som förekommer inom såväl 

förvaltningar som de flesta företag är specialiserade, systemberoende 

och kräver rätt kompetens. Därför kan differentiering av arbetet bli 

problematiskt. Både offentliga och privata aktörer är ofta 
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intäktsfinansierade vilket också försvårar möjligheter att avsätta 

nödvändiga resurser för introduktion, handledning, mm. Med sagt 

innebär det inte att förslaget om arbetsdifferentiering ska avfärdas 

helt, men det behövs en noggrann analys för vilka yrkesområde och 

målgrupper där detta skulle kunna tillämpas. En arbetsdifferentiering 

får inte äventyra kvalitén på produkten eller tjänsten.  

Möjligheterna är dock begränsade då flera tjänster inom exempelvis 

myndighetsutövning och förskola kräver specifik 

utbildningsbakgrund eller legitimation.  

 

Staden där vi möts – Arkitektur och kultur i det offentliga 

rummet 

De två delrapporterna ”Staden där vi möts” och ”Från delad till enad 

stad” tar fasta på några synnerligen viktiga utgångspunkter. Det 

handlar om att bygga tätare och mer hållbart, ta bort fysiska barriärer 

och sätta in åtgärder för att öka rörligheten i det befintliga 

bostadsbeståndet. Tyvärr gör den socialdemokratiskt ledda 

majoriteten precis tvärtom – deras ord möts inte upp i handling – de 

cementerar den fysiska segregationen i Stockholm.  

 

Bland annat tar kommissionen upp att det går att överbrygga fysiska 

barriärer mellan stadsdelar och på så vis motverka negativa följder av 

rumslig segregation. Detta faktum påtalar vi gång efter annan i 

reservationer i såväl kommunfullmäktige som berörda nämnder.  

 

Genomförandet av miljonprogrammets glesa struktur har medfört en 

av de allra största samhällsutmaningarna vi har i Stockholm idag – 

segregerade stadsdelar. Detta faktum bekräftas också i delrapporten 

”Från delad till enad stad” – resurssvaga hushåll koncentreras till 

mindre attraktiva bostadsområden där välfärdsutvecklingen är sämre. 

Därtill kommer majoritetens beslut om nya nivåer för 

tomträttsavgälder leda till att denna situation cementeras i än större 

utsträckning. 

 

Kommissionen påpekar att enbart nybyggnation av bostäder inte 

kommer att räcka för att komma till rätta med bostadsbristen. Detta 

har vi också påpekat vid otaliga tillfällen. Men nuvarande byggtakt 

kommer bara drygt halva bostadsbehovet att mötas. Vi instämmer 

helt med kommissionens slutsatser om att andra åtgärder behöver 

sättas in. Det handlar bland annat om att reformera flyttskatten för att 

främja rörligheten på marknaden och få ett bättre nyttjande av det 

befintliga beståndet. 

 

Delrapporten ”Staden där vi möts” tar fasta på värdet av rummet 

mellan husen, det vill säga gestaltningen av den offentliga miljön 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

30 MARS 2017 

BLAD 45 

   

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

med parker och torg där vi alla kan vistas fritt och mötas. Vi 

instämmer i att otryggheten i stadsdelarna aktivt måste motarbetas. 

Detta är inte minst viktigt i våra utanförskapsområden där den grova 

brottsligheten har eskalerat bara det två senaste åren.  

 

När Stockholm växer med nya årsringar är det viktigt att bejaka mer 

än enbart kvantitet i bostadsbyggandet, vi måste även se gaturummet 

mellan husen som en del i arkitekturen. Det är därför bra att 

delrapporten även tar upp arkitekturens roll i det offentliga rummet. I 

det sammanhanget är det dock anmärkningsvärt att Stockholm ännu 

har något arkitekturprogram, trots att ett godkännande av Arkitektur 

Stockholm klubbades i stadsbyggnadsnämnden i november 2013.  

 

Den lärande skolan 

I delrapporten den lärande skolan lyfts insatser som infördes under 

Alliansens tid i majoritet och regeringsställning. I rapporten föreslås 

att flera av dessa borde utvecklas ytterligare. Däribland karriärtjänster 

för lärare där kollegialt lärande ingår, matematiklyftet och även 

vikten av en skolkultur som präglas av höga förväntningar på alla 

elever. Det är bra och välkommet.  

 

Vi delar även uppfattningen att det krävs tydligare uppföljning av 

stödinsatser till elever med behov för att säkerställa att insatserna når 

alla elever. Resultatspridningen mellan skolor utifrån elevernas 

socioekonomiska förutsättningar är fortsatt stor och har förstärkts 

jämfört med tidigare, trots att det socioekonomiska tillägget idag står 

för en betydande del av utbildningsnämndens budget. 

 

Moderaterna har tidigare påpekat att systemet med tilläggsbelopp inte 

fungerar tillfredsställande samt föreslagit screening i övergång 

mellan förskola och grundskola för att hitta eleverna i tid, men vi har 

också tillskjutit medel för elever i behov av särskilt stöd. För att 

åtgärder och resurser ska vara effektiva krävs ordentlig uppföljning, 

utvärdering och styrning. Det är därför positivt att detta nu lyfts i 

rapporten.  

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordförande ställde förslagen mot varandra och förklarade att 

nämnden beslutat att bifalla förvaltningens förslag till beslut. Johan 

Nilsson med flera (M) och Evy Kjellberg (C) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för egna förslag till beslut.  

 

 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

30 MARS 2017 

BLAD 46 

   

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

Tillägg till protokollet 

Synpunkt från pensionärsrådet 2017-03-23 

Rådet har tagit del av ärendet och betonade vikten av att äldre 

ges kulturmöjligheter samt en aktivitetslokal.  

Synpunkt från funktionshinderrådet 2017-03-21 

Rådet har tagit del av ärendet och delar i väsentliga avseenden de 

synpunkter som förvaltningen framför i sitt förslag till yttrande över 

ovan nämnda remiss om kommissionen för ett socialt hållbart 

Stockholm men vill därutöver anföra följande. 

 

Det finns en rad allvarliga problem med de forsknings-/lägesrapporter 

som kommunstyrelsen begärt yttranden om. Vi berör detta kortfattat 

nedan – utgående från vår roll att framföra synpunkter från den 

sannolikt i genomsnitt mest utsatta gruppen i samhället, nämligen 

människor med funktionsnedsättningar. 

 

Vi vill gemensamt för två av rapporterna säga att det verkar som om 

det funktionshindersperspektiv som är påbjudet i staden när det gäller 

all verksamhet och utveckling av sådan lyser helt med sin frånvaro. 

Det gäller rapporterna ”Staden där vi möts” och ”Medborgare med 

mandat”. Vi kan inte finna att någon av dessa rapporter har ett 

funktionshindersperspektiv, eller ens ett tillgänglighetsperspektiv. 

 

Delaktighetsperspektivet som har reglerats centralt i staden, och där 

berörda anvisningar just är under omarbetning nämns inte. Inte heller 

förefaller forskarna som skrivit rapporterna ha någon kännedom om 

den överenskommelse som styr samverkan med idébärande 

organisationer inom det sociala området. 

 

Den största kompletterande demokratiorganisationen, nämligen 

funktionshindersråden (och pensionärsråden), med av staden 

reglementerad uppgift, som finns med i den förberedande processen 

till politiska beslut i närmare trettio nämnder i staden, nämns på två 

ställen i bisatser i rapporten ”Medborgare med mandat”. Dessa råd 

engagerar t ex idag närmare tvåhundra personer i 

funktionshindersrörelsen och har bakom sig kanske 50.000 personer, 

som de förväntas företräda. Det är uppenbart att rapportskrivaren/-

skrivarna saknar full insikt i sitt ämnesområde. De berörda 

rapporterna har därför fått en slagsida åt allmänna diskussioner i 

stället för att vara baserade på fakta och kunskap om förhållandena i 

Stockholms stad. Viktiga tillgänglighetsaspekter glöms bort. 

 

Rapporten ”Dold potential” är helt annorlunda genom att den 

inventerar och går ned i detalj och belyser de verkliga problemen. 

Den visar med önskvärd tydlighet det som vi inom 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

30 MARS 2017 

BLAD 47 

   

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

funktionshindersrörelsen pekat på i många år, nämligen att den grupp 

som har absolut svårast att komma ut i arbete är människor med 

funktionsnedsättningar. I rapporten jämförs de med utrikes födda. 

 

Det som rapporten inte visar är det långsiktiga perspektivet av att 

ungdomar inte kommer ut på arbetsmarknaden. Det är mycket vanligt 

beträffande människor med funktionsnedsättningar att de aldrig 

kommer ut på arbetsmarknaden, dvs den situation de har direkt efter 

skolan fortsätter hela livet. Det finns ingen annan grupp på 

arbetsmarknaden som har det problemet, inte heller de utrikes födda. 

Det fordras enligt vår mening helt nya grepp för att arbeta konkret 

och operativt med att skapa arbeten som passar människor med 

funktionsnedsättning utifrån ett individperspektiv. Det går inte längre 

att utifrån generella stimulanser och regler att tro att situationen 

någonsin kommer att lösa sig. Det innebär bland annat att de grepp 

som kommissionens delrapport innehåller måste kompletteras eller 

utformas med stöd individ för individ. Man kan likna det vid de 

individuella planer (IVP) som idag ska göras för vissa brukare inom 

funktionshindersområdet. 

 

Eftersom man redan i skolan, individ för individ, väl känner vilka 

som har syn- och hörselnedsättningar, rörelsehinder, kognitiva 

allvarliga problem och t ex neuropsykiatriska funktionsproblem mm 

har man grundförutsättningarna för att konkret planera 

vidareutbildning, praktik och arbete om man bara organiserar arbetet 

på ett bra sätt mellan skolan, socialtjänsten (i berörda fall), 

försäkringskassan, arbetsförmedlingen och tänkbara arbetsgivare. 

Människorna får inte lämnas åt sitt öde när de går ur skolan. 
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§ 20 
Principer och metoder för uppföljning och styrning inom 
äldreomsorgen 2 
- svar till kommunstyrelsen (KS 152-2128-2016) 
Dnr 1.5.1.10-2017 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 

2. Till förvaltningen bifogas synpunkt från pensionärsrådet i 

ärendet. 

 
Ärendet 

På uppdrag av kommunfullmäktige har äldreförvaltningen i 

samverkan med stadsledningskontoret och stadsdelsförvaltningarna 

utrett nuvarande system för uppföljning inom äldreomsorgen. En ny 

uppföljningsmodell föreslås, som bygger på tre 

uppföljningsperspektiv som tillsammans ger ett helhetsresultat. 

 

Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget om nya principer och 

metoder för uppföljning och styrning inom äldreomsorgen. 

 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-13. 

 
Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande från (M) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M) och Evy Kjellberg (C) anmälde ett särskilt 

uttalande.  
 

I ärendet redovisas en förnyad uppföljningsmodell inom äldreomsorgen. 

Den nya modellen rationaliserar, optimerar och gör den befintliga 

uppföljningen mer enhetlig, vilket vi ser positivt på. Modellen bygger på 

att verksamheter följs upp utifrån struktur-, process- och resultatkvalitet. 

Resultat kan på detta sätt fångas in utifrån alla kvalitetsparametrar för ett 

helhetsresultat för verksamheten. Beträffande uppföljningar av 

entreprenadavtal vill vi ansluta oss till branschrådets vädjan att resultaten 

av dessa uppföljningar återkopplas inte enbart till stadsdelen och till 

verksamheten utan även till avtalsförvaltaren för respektive organisation. 
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Tillägg till protokollet 

Synpunkter från pensionärsrådet 2017-03-23 

Rådet har tagit del av ärendet och underströk vikten av 

att jämställdhet beaktas i uppföljning och styrning inom 

äldreomsorgen.  
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§ 21 
Införande av årlig äldrevecka i Stockholm 
- svar till kommunstyrelsen (KS 106-1848-2016) angående 
motion (2016:123) 
Dnr 1.5.1.430-2016 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 
Ärendet 

Sofia Modigh (KD) har inlämnat en motion om att införa en årligen 

återkommande äldrevecka i Stockholm. Andelen äldre ökar och det 

finns en stor variation inom gruppen med olika behov och intressen.  

 

Förvaltningen erbjuder redan idag information till medborgarna om 

vilken hjälp och vilket stöd de kan få från stadsdelsnämnden och den 

öppna verksamheten Älvsjöträffen som erbjuder tematräffar och 

social samvaro alla dagar om året. Dessa insatser täcker dock inte in 

alla äldre, varför någon form av gemensam satsning inom staden för 

att möta upp de äldres behov med fördel skulle kunna genomföras. 

 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-13. 

 
Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till 

förvaltningens förslag. 
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§ 22 
Trafikförändringar i SL-trafiken 2017/2018 
- svar till kommunstyrelsen (KS 314-331-2004) 
Dnr 1.5.1.81-2017 

Beslut 

1. Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och lämnar det som svar på 

kommunstyrelsens remiss. 

 

2. Stadsdelsnämnden anför därutöver följande. 

 

Det är mycket positivt att det nu, efter flera neddragningar, 

föreslås utökning på linje 144.  

För många som bor i Långsjö och Herrängen är detta det enda 

kollektiva transportmedlet som finns inom rimligt avstånd. 

För att inte fler ska använda bil är det viktigt att erbjuda en 

bra kollektivtrafik. Vidare är det viktigt ur 

trygghetsperspektivet att det på sena kvällar finns tillgång till 

en bra kollektivtrafik. Många upplever det otryggt att vänta 

länge på bussen, främst vid Älvsjö station. Därför anser vi att 

samtliga turer på linje 144 ska gå hela vägen till Fruängen 

(och inte enbart till Älvsjö station) samt att turtätheten utökas 

till 20-minuterstrafik på kvällar där det nu är 30-

minuterstrafik.  

 

3. Till remissinstansen bifogas synpunkt från 

funktionshinderrådet i ärendet. 

 
 Ärendet 

Landstingets trafikförvaltning har skickat en remiss till Stockholms 

stad inför trafikförändringar i SL-trafiken 2017/2018. Ärendet 

innehåller en bruttolista med förslag på trafikförändringar och 

trafikförvaltningen önskar synpunkter på och prioriteringar av dessa 

förslag.  

Förvaltningen önskar se kraftfullare satsningar på kollektivtrafiken, 

inte minst när det gäller tvärförbindelser i söderort, och högre 

turtäthet på bussarna, framför allt kvällstid för att öka tryggheten. 

 

Förvaltningen är positiv till den utökade turtäthet som föreslås på 

några busslinjer vid vissa tider, men anser inte att den är tillräcklig 

och föreslår kompletteringar vissa tider. Framför allt kommer nya 
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bostäder i Solberga att skapa ytterligare trängsel på linje 142, vilken 

bör prioriteras högre. 

 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-17. 

 
Förslag till beslut från (M), (L), (C), (S), (MP) och (V) med 

ersättaryttrande från (FI) 

Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy Kjellberg 

(C) yrkade, med instämmande av Majvi Andersson med flera (S), 

Viktor Morawski med flera (MP) och Emelie Roxby  

Schüsseleder (V), bifall till eget förslag till beslut. Malin Ericson (FI) 

anmälde att hon skulle ha bifallit förslaget om hon hade varit 

tjänstgörande.  
 

Stadsdelsnämnden beslutar följande. 

 

1. Att i huvudsak bifalla förvaltningens förslag till beslut,  

2. Att därutöver anföra  

 

Det är mycket positivt att det nu, efter flera neddragningar, föreslås 

utökning på linje 144.  

För många som bor i Långsjö och Herrängen är detta det enda 

kollektiva transportmedlet som finns inom rimligt avstånd. För att 

inte fler ska använda bil är det viktigt att erbjuda en bra 

kollektivtrafik. Vidare är det viktigt ur trygghetsperspektivet att det 

på sena kvällar finns tillgång till en bra kollektivtrafik. Många 

upplever det otryggt att vänta länge på bussen, främst vid Älvsjö 

station. Därför anser vi att samtliga turer på linje 144 ska gå hela 

vägen till Fruängen (och inte enbart till Älvsjö station) samt att 

turtätheten utökas till 20-minuterstrafik på kvällar där det nu är 30-

minuterstrafik.  

 
 Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag med tillägg av 

det av nämnden föreslagna förslaget till beslut. Ordförande 

förklarade att förvaltningens förslag till beslut med nämndens 

tillägg också blir nämndens beslut.  

 
 Tillägg till protokollet 

 Synpunkt från funktionshinderrådet 2017-03-21 

Rådet har tagit del av ärendet och ställer sig i huvudsak positiv till 

förvaltningens yttrande men vill därutöver anföra följande.  
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Beträffande pendeltågstrafiken ser vi en del svagheter med det som 

beskrivs som snabbtågstrafik. Såvitt vi förstår kommer snabbtågen in 

mot Stockholm C att stanna vid de båda stationerna som ligger 

mellan Älvsjö station och Stockholm C. Detta tycker vi är utmärkt. 

Däremot är vi tveksamma till att Stuvsta inte tillhör de stationer som 

avses trafikeras med snabbtågen. Detta gäller framför allt trafik ut 

från centrala Stockholm mot Södertälje. Pendeltåg är såvitt vi kan 

förstå det i princip enda sättet för merparten av de icke bilburna 

Älvsjöborna att ta sig till Stuvsta, om man inte vill gå eller cykla. Det 

kommer troligen alltså att bli en försämring när det gäller att snabbt 

kunna nå Stuvsta från stadsdelen Älvsjö. De faktiska effekterna av 

försämringen kan inte överblickas förrän den detaljerade turlistan 

gjorts och fördelningen mellan snabbtåg och vanliga tåg genomförts. 

Möjligen kan problemen begränsas. 

 

Vi går därefter över till busslinjerna som berör stadsdelen Älvsjö. Det 

är ju i huvudsak sådana busslinjer som utgår från eller går förbi 

Älvsjö station eller i vissa avseenden Fruängens T-banestation och 

där områden som t ex Huddinge, Farsta, Skärholmen och Bredäng på 

olika sätt berörs. 

 

Vi noterar att det finns en strävan att förstärka turtätheten på några 

viktiga linjer framför allt på morgonen från 7,5 minuters intervall till 

6 minuters intervall. Så t ex sägs detta gälla linje 144, som utgör en 

pulsåder bl a inom Älvsjö mellan Fruängen C, Älvsjö C och 

Gullmarsplan samt buss 142 mellan Älvsjö station och Telefonplan. 

När det gäller buss 142 kan vi utan vidare acceptera det förslag som 

lagts. Vi noterar att något förslag inte lagts beträffande linje 141, 

Långsjö torg till Telefonplan, men att det är lika viktigt beträffande 

den linjen med motsvarande förbättringar som buss 142. För båda 

dessa linjer är en förtätning under lågtrafiktid angelägen. 

 

När det gäller linje 144 vill vi först säga att vi anser att det står fel i 

det utsända underlaget, eller så har man uttryckt sig tvetydigt. Såvitt 

vi vet är frekvensen för linje 144 i högtrafik på morgonen i den del 

som huvudsakligen berör stadsdelen Älvsjö, nämligen sträckan 

Älvsjö station – Fruängen, inte 7,5 minuter utan omkring tio minuter. 

7,5-minutersfrekvensen förefaller att enbart tillämpas på sträckningen 

Älvsjö station – Gullmarsplan. Detta förändrar dock inte våra 

slutsatser nedan. 

 

Vi är principiellt tveksamma till om en förkortning av tidsintervallet 

utifrån nu tillämpade intervall är en bra lösning under högtrafik i ett 

sådant område som buss 144 huvudsakligen trafikerar. Det handlar ju 

om villaområden med relativt trånga gator som egentligen knappast 
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kan anses vara anpassade till de långa ledbussar man normalt 

använder. Med 6 minuters mellanrum i stället för 7,5 kommer det 

enligt vår bedömning att bli så att man i ännu högre grad än nu kör in 

varandras ”försprång” och därmed ytterligare bidrar till köer och 

trängsel. Redan nu gör dragspelseffekterna i trafiken att det inte 

alltför sällan kommer två bussar alldeles efter varandra och ibland 

kommer inga alls på mycket lång tid. Sådana situationer är mycket 

vanligt förekommande idag, särskilt vid snöväder och andra oväder. 

Passagerarkapaciteten med idag använd turlista under rusningstid 

räcker väl till med de ledbussar som används om tidtabellen hålls. 

 

Däremot finns det ett starkt behov av att förkorta intervallen vid 

lågtrafik. Den senaste trafikförändringen som gjordes under 

föregående år innebär att buss 144 bara går en gång i halvtimmen. 

Detta är ett alltför långt intervall, i ett område där bussförarna har 

svårigheter att hålla ett enligt tidtabellen avsett tempo. Detta leder 

inte alltför sällan till stora förseningar och svårigheter för dem som 

åker under lågtrafiktid, bl a människor med funktionsnedsättningar, 

äldre människor och även yngre människor med t ex barnvagn, att 

komma i tid till sina engagemang. Det drabbar också skolorna som 

med hela klasser ofta väljer att åka buss vid lågtrafik. 

 

Existerande turtäthet i kombination med nu använda ledbussar har, 

som vi säger ovan, enligt vår på erfarenhet grundade bedömning 

redan idag gott och väl den passagerarkapacitet som behövs för 

transporter till Fruängen, Älvsjö och Gullmarsplan, detta självfallet 

under förutsättning att man med kvalitativa åtgärder lyckas få de 

transportproducerande bussföretagen att hålla tidtabellen – något som 

inte borde vara en omöjlighet. Däremot är det en nödvändighet att 

under lågtrafiktid återigen införa tjugominuterstrafik, om man avser 

att begreppet tillgänglighet och funktionshinderanpassning ska ha en 

reell innebörd i samhällsplaneringen. 

 

Man kan beskriva det som att effekten av den förändring av 

prioriteringarna, som det senaste årets beslut och det kommande 

beslutet innebär, blir att man förbättrar för den arbetande delen av 

befolkningen och de som behöver åka i rusningstid men försämrar 

för praktiskt taget alla andra, inklusive de människor som har 

funktionsnedsättningar. Detta är enligt vår mening inte en acceptabel 

prioritering vad avser de grupper som inte tillhör den arbetande delen 

av befolkningen. Vi vill mot bakgrund av det ovan förda 

resonemanget förorda att man när det gäller de berörda linjerna i 

första hand satsar på att återställa rimlig service under lågtrafik, 

nämligen 20-minutersintervall. 
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Vi vill slutligen lägga till några synpunkter beträffande buss 161 

mellan Bagarmossen och Gröndal via Älvsjö och passerar skolor i 

Älvsjö centrum och Telefonplan. Bussen går varje kvart fram till kl 

0900, därefter var 20 minut, och efter 15 30 fram till kl 18 00 varje 

kvart. Enligt vår uppfattning vore det bra om bussen gick varje kvart 

hela dagen. Bussen går till Gröndal fram till ca 18 00, senare går den 

till Midsommarkransen. Förslaget som är lagt innebär att bussen ska 

gå vidare från Gröndal till Liljeholmen. Det anser vi vore bra. 

På kvällen går bussen två gånger i timmen. Det skulle ge ökad 

trygghet om den kunde gå oftare på kvällen. Våra synpunkter i det 

här avseendet är naturligtvis baserade på att det byggs mycket i 

Älvsjöstaden, plus alla skolbarn som behöver busservice. 

 

Slutligen vill vi tillägga att det hade varit mycket lättare att granska 

underlaget om man någonstans hade redovisat aktuella bussars 

passagerarkapacitet samt persontrafikens volymsbehov vid olika tider 

på dygnet. Nu blir den granskning vi kan göra snarast en kvalificerad 

gissning utifrån vad vi kan konstatera om vad som händer rent 

praktiskt dagligen i vår stadsdel. 
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§ 23 
Anmälan av patientsäkerhetsberättelser 2016 för 
äldreomsorgens särskilda boenden i egen regi och på 
entreprenad 
Dnr 1.2.1.56-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger anmälan av 

patientsäkerhetsberättelser 2016 för äldreomsorgens särskilda 

boenden i kommunal regi och på entreprenad till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Patientsäkerhetslagen syftar till att främja hög patientsäkerhet inom 

hälso- och sjukvården genom att minska antalet vårdskador och 

tydliggöra vårdgivarens ansvar. För att uppfylla kraven i 

patientsäkerhetslagen (2010:659) är vårdgivaren skyldig att senast 1 

mars varje år upprätta en patientsäkerhetsberättelse där det ska 

framgå hur patientsäkerhetsarbetet har bedrivits under föregående 

kalenderår, vilka åtgärder som har vidtagits för att öka 

patientsäkerheten och vilka resultat som har uppnåtts.  

 

Stadsdelsnämnden är ansvarig vårdgivare för hälso- och sjukvården 

på Solberga vård- och omsorgsboende och Älvsjö servicehus. 

Nämnden är även ytterst ansvarig vårdgivare för Kristallgården som 

drivs på entreprenad av Vardaga Äldreomsorg AB.   

 

Samtliga verksamheter har upprättat en patientsäkerhetsberättelse 

som beskriver hur patientsäkerhetsarbetet bedrivits under 2016. 

 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-03. 

 
Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till 

förvaltningens förslag. 
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§ 24 
Boendeplanering för äldre i regionen Västra Söderort 
Dnr 1.2.1.58-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger förvaltningens redovisning av 

boendeplanering för äldre i regionen Västra Söderort till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Stadsdelsförvaltningarna Skärholmen, Hägersten-Liljeholmen och 

Älvsjö har reviderat den gemensamma äldreboendeplanen för Västra 

Söderort, enligt uppdrag från äldreförvaltningen. 

  

Antalet äldre över 80 år prognostiseras att successivt öka i regionen. 

För de äldre över 90 år väntas en ökning av antalet först 2027. 

Behovet av vård- och omsorgsboenden ligger på en stabil nivå på 850 

platser under de närmaste åren för att sedan börja öka från 2022.  

 

I Västra Söderort finns ett brett utbud av boendeformer som kan 

passa äldres olika behov, såsom seniorboende, trygghetsboende, 

servicehus, vård- och omsorgsboende samt profilboende. 

 

Förvaltningarnas samlade bedömning är att utbudet av vård- och 

omsorgsboenden och servicehus kan tillgodose behovet under de 

närmaste åren. Det finns fortsatt risk för överkapacitet.  

 

För att minska antalet tomma platser på vård- och omsorgsboenden 

och för att få en bättre balans mellan behov och efterfrågan 

genomförs olika förändringar. 

 

I regionen finns det tre servicehus, varav två i Hägersten-Liljeholmen 

och ett i Älvsjö, totalt 253 servicehuslägenheter. I december 2016 

fanns det 22 outhyrda servicehuslägenheter i regionen, varav 20 

outhyrda på Fruängsgårdens servicehus och två på Älvsjö servicehus. 

Den framtida planeringen för Fruängsgårdens servicehus är därför en 

fortsatt viktig fråga.  

 

Frågan om vilket/vilka servicehus i regionen som skulle lämpa sig för 

att omvandlas till trygghetsboende med aktivitetscenter behöver 

utredas vidare och en närmare kostnadsanalys behöver också göras.  

I regionen finns sedan tidigare trygghetsboenden och seniorboenden, 

vilka planeras omvandlas till trygghetsboende med aktivitetscenter av 

fastighetsägaren Micasa. Detta bör också vägas in den fortsatta 
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planeringen av hur många trygghetsboenden med aktivitetscenter 

som ska finnas i regionen för att få en bra balans i utbudet av olika 

boendeformer i regionen och i staden.  

 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-13. 

 
Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) och vice ordförande 

Johan Nilsson (M) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag till beslut.  
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§ 25 
Ekonomisk rapport för februari 
Dnr 1.2.1.86-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger rapporten till handlingarna.  

 
Ärendet 

Älvsjö prognostiserar per februari 2017 totalt ett resultat efter 

resultatdispositioner i balans med budget. Samtliga verksamheter 

prognostiserar ett resultat i enlighet med budget. Prognosen bygger 

på att volymerna ligger på samma nivå i snitt resterande månader 

som de första månadernas utfall samt att ersättningen för 

ensamkommande flyktingbarn avseende 2017 överensstämmer med 

kostnaderna.  

 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-03-07. 

 
Beslutsgång 

Ordförande Majvi Andersson (S) yrkade bifall till 

förvaltningens förslag. 
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§ 26 
Inkomna handlingar, klagomål och synpunkter 
Dnr 1.6.85-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att vidta de 

åtgärder som kan föranledas av de inkomna skrivelserna och 

protokollsutdragen. 

 
Ärendet 

Anmäldes förteckning över inkomna ärenden, klagomål och 

synpunkter under perioden 2016-10-01 till 2017-03-12 . 
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§ 27 

Redovisning av delegationsbeslut 
Dnr 1.1.30-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger förteckning för februari och mars 

2017 över beslut av tjänstemän enligt delegation till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes förteckning för februari och mars 2017 över beslut fattade 

av tjänstemän enligt delegation enligt följande. 

 

Ärendegrupp 

enl delegations- 

förteckning 

 

Beslut 

 

Beslutsfattare 

2.6. Utse arkivansvarig och fastställa 

arkivorganisation 

Arkivinstruktion för Älvsjö 

stadsdelsförvaltning 

Dnr 2.8.13-2017 

Stadsdelsdirektör 

Per Kjellander 

4.1. 

 

 

Personalärende 

Att Madeleine Peatt vikarierar som 

chef för verksamhetsområde äldre och 

funktionsnedsatta under ordinarie 

chef sjukskrivning under perioden 

170210 – 170214.  

 

Stadsdelsdirektör 

Per Kjellander 

4.1. Personalärende 

Att ekonomichef Ingela Kristiansson 

vikarierar under stadsdelsdirektör Per 

Kjellanders semester den 11-18 

februari 2017.  

 

Stadsdelsdirektör 

Per Kjellander. 

4.20 Personalärende 

Beslut om disciplinpåföljd i form av 

skriftlig varning. Dnr 2.3.4.52-2017 

Stadsdelsdirektör 

Per Kjellander 
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4.11 Personalärende 

SB lämnar på egen begäran sin 

anställning f ro m 170315 och  

medges en avgångsersättning, om 4 

månadslöner( 80535).  Intjänad lön 

och semesterersättning, som förutsätts 

i semesterlagen är därvid avlöst 

t o m 2017-03-15.       

 

Stadsdelsdirektör 

Anne-Marie 

Tingeborn 

4.1. Personalärende 

Administrativ chef Elisabet Tullgren 

Vikarierar under stadsdelsdirektör 

Anne-Marie Tingeborns semester 

from 170310 kl. 17.00 tom 170319 kl. 

20.00 

Stadsdelsdirektör 

Anne-Marie 

Tingeborn 
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§ 28 

Protokoll från pensionärsrådet 

 
Beslut 

1. Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna.  

 

2. Stadsdelsnämnden beslutar att till §§ 8, 19 och 20 bifoga 

framförda synpunkter från pensionärsrådet. 

 
Ärendet 

Protokoll från pensionärsrådet daterat 2017-03-23 anmäldes. 
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§ 29 

Protokoll från funktionshinderrådet 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna. 

 

2. Stadsdelsnämnden beslutar att till §§ 19 och 22 bifoga 

framförda synpunkter från funktionshinderrådet. 

 
Ärendet 

Protokoll från funktionshinderrådet daterat 2017-03-21 anmäldes. 
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§ 30 

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna.  

 
Ärendet 

Protokoll från förvaltningsgruppen daterat 2017-03-23 anmäldes. 
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§ 31 

Minnesanteckningar från tvärpolitiska gruppen för trafik-, 
miljö- och planfrågor 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger minnesanteckningarna till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Minnesanteckningar från tvärpolitiska gruppen 2017-02-08 anmäldes. 
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 § 32 

 Information från förvaltningen 

1. Stadsdelsdirektör Anne-Marie Tingeborn informerade om att 

förvaltningen hade 70 besökare på öppet hus som hölls 23 

mars gällande nyanlända i Älvsjö. 

 

2. Verksamhetsområdeschef Eva Frykler informerade om att 

omsorgshuset slutar med hemtjänst från 1 april 2017 då 

verksamheten har sålts till Attendo. Eva Frykler informerade 

också om det pågående införandet av ramtider som kommer 

ske i maj.   
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§ 33 

Frågor från nämnden 

 
1. Skrivelse om det lilla huset/”torpet” vid Myrvägen 35 i Älvsjö  

Dnr 1.6.38-2017 

 

Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2 februari 2017 anmälde Evy 

Kjellberg (C) en skrivelse om det lilla huset/torpet vid Myrvägen 35 i 

Älvsjö. 

 

Den 30 mars 2016 skrev jag till nämnden i ärendet, där Centerpartiet 

föreslog att Älvsjö SDN, i samverkan med andra förvaltningar utreder 

om huset skulle kunna bli en tillgång som entrébyggnad och eventuellt 

Naturrum i Älvsjöskogens naturreservat. 

 

Eftersom jag inte hört något efter tio månader vill jag veta vad 

som gjorts och vilka resultat man kommit fram till? 

 

Centerpartiet föreslår ännu en gång att Älvsjö SDN får i uppdrag att 

tillsammans med fastighetsägare utreda husets framtida användning 

gärna i samverkan med, i området aktiva och intresserade föreningar. 

 

Bifogar en insändare ”Riv inte det röda huset vid Älvsjöskogen i 

TIDNINGEN LILJEHOLMEN/ÄLVSJÖ 11 juni – 17 juni 2016, där 

jag utvecklar mina tankar om husets framtid. 

 

Svar från förvaltningen 

Torpet ligger i Älvsjöskogens naturreservat och tillhör Stockholms 

stads fastighetskontor. Det har tidigare varit uthyrt, men saknar nu 

hyresgäst. Stadsdelsförvaltningen har tidigare framfört till 

fastighetskontoret att vi gärna ser att stugan får vara kvar och helst ha 

någon användning som anknyter till Älvsjöskogens naturreservat. 

Älvsjö scoutkår har visat intresse för att hyra stugan, men fått besked 

från fastighetskontoret att den inte är i skick att hyra ut. 

 

Stadsdelsförvaltningen har kontaktat förvaltaren på fastighetskontoret 

som anger att de har genomfört en besiktning av stugan. Besiktningen 

visade att den är i så dåligt skick att den inte går att reparera. 

Fastighetskontoret kommer att ansöka om rivningslov hos 

stadsbyggnadskontoret. 
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Särskilt uttalande från (C) och (L) 

Evy Kjellberg (C) och Anna Engelbert (L) anmälde ett särskilt 

uttalande. 
 

Undertecknad ber att få tacka för svaret. Ett svar som i stort 

överensstämmer med det muntliga svar jag fick vid stadsdelsnämndens 

förra sammanträde, 2017-02-02. 

 

Nu när Älvsjöskogen blivit naturreservat är det tråkigt om den lilla 

stugan/torpet måste rivas. Centerpartiet anser att stugan skulle kunna 

utgöra en välkomnande del av naturreservatets södra entré och 

användas som naturrum, klubblokal, ”värmestuga” för bland annat 

dagisgrupper m.m. 

 

Efter det negativa beskedet att stugan troligen skulle rivas inbjöd jag 

representanter från Brännkyrka Hembygdsförening, Långsjö 

Fastighetsägareförening, Naturskyddsföreningen, Älvsjö Miljöråd, 

Älvsjö Scoutkår, Älvsjöskogens Vänner samt Centerpartiet i 

Brännkyrka till ett möte, ”Kan vi rädda röda stugan”, den 11 mars för 

att höra om det fanns något intresse från föreningarna och kanske 

initiera och inspirera till ett försök att rädda stugan på ideell basis.  

Fastighetskontoret har gjort bedömningen att huset är för dåligt för att 

rustas upp och få lönsamhet. Allt kanske inte alltid behöver vara 

lönsamt! Ett hus som nästan är hundra år, är naturligtvis inte i 

toppskick och omodernt. Att huset stått oanvänt under åtskilliga år gör 

inte saken bättre. Att rusta till toppskick, som fastighetskontoret måste 

göra, kanske inte är nödvändigt för t.ex. föreningsverksamhet/ 

naturrum? 

 

De närvarande föreningsrepresentanterna på mötet var mycket positiva 

och uttryckte sitt stöd för att stugan borde bevaras samt beslöt att göra 

en egen besiktning av stugan, och därefter fortsätta diskussionen. 

Besiktningen planeras till prel. vecka 15. 

 

I den nya parkplanen för Älvsjö finns även den lilla röda stugan med. 

Det är hög tid för stadsdelsnämnden att agera om man vill bevara 

stugan. 
 

2. Skrivelse från (S), (MP), (V), (M), (L) och (C) med 

ersättaryttrande från (FI) 

Majvi Andersson med flera (S), Viktor Morawski med flera (MP), 

Emelie Roxby Schüsseleder (V), Johan Nilsson med flera (M), Anna 

Engelbert (L) och Evy Kjellberg (C) anmälde en skrivelse. Malin 

Ericson (FI) anmälde att hon hade ställt sig bakom skrivelsen om hon 

hade varit tjänstgörande.  
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Många människor har de senaste åren tvingats att fly från krig och 

katastrofer i vår omvärld. I Stockholm pågår ett arbete att ordna 

tillfälliga bostäder för de som fått uppehållstillstånd i Sverige. Det är 

viktigt och positivt att Älvsjö kan bidra till en ordnad livssituation och 

bra start för dessa medmänniskor i sitt nya land. I en del av Älvsjö 

servicehus som inte längre används som äldreboende kommer familjer 

att flytta in i 12 lägenheter. I det ombyggda huset för studenter på 

Mässvägen kommer 93 av totalt 279 lägenheter användas för 

nyanlända. Vi vill med detta uttalande välkomna våra nya invånare till 

Älvsjö och hoppas ni kommer att trivas i vår stadsdel! 
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§ 34 

Anmälan av ordförandebeslut enligt LVU och KL  
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§ 34X 

Överklagan av umgängesbegränsning enligt 14 § 2 st 1 p. 

LVU 
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§ 35 

Anmälan av ordförandebeslut enligt LVM 
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§ 36 

Protokoll från sociala delegationen 

 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollen till handlingarna. 

 
Ärendet 

Protokoll från sociala delegationen daterat 2017-02-16, 2017-03-09 

och 2017-03-21 anmäldes.  
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§ 37 

Överflyttning av vårdnad till särskilt förordnad 

vårdnadshavare enligt 6 kap. 8 § FB 
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§ 38 

Anmälan av ordförandebeslut enligt LVU och KL   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


